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G rupele mici

Pot spune că valoarea lu

crării în grupe mici, care a 

fost prezentată şi în articole

le din Curier, în lunile august, 

septembrie, octombrie 1997, 

este pe deplin confirmată. 

Iată un  exem plu recent.

în  ianuarie, dr. Szigeti 
Jeno, pastor pensionar, 

profesor la Universitatea 

Miskolc, Ungaria, a condus

o serie de conferinţe de evan
ghelizare la Târgu-Mureş. 

Conferinţele au avut un 

mare succes. Sute de per

soane au participat la acest 

program, alături de m em 

brii bisericii.
Cu această ocazie am văzut 

pe viu avantajele, binecu
vântările lucrării grupelor 

mici. Cred în evanghelizarea 
prin grupele mici! Această 

m anieră de a lucra trebuie 
să ajungă un mod de viaţă.

SzăszEmest, Conferinţa Tran
silvania de Sud, Tărgu-Mureş

D ar bacalaureatul?

C red că fiecare dintre 

noi a sim ţit o bucurie în 

suflet, când a aflat că 

problem a armatei şi-a 

găsit rezolvarea (Curierul 

Adventist, ianuarie 1998). 
De-a lungul anilor, ad

ventiştii au avut de suferit 
din această cauză, dar acum 

putem să-I mulţumim lui 
Dumnezeu pentru această 

libertate.
Insă o problemă ne mai 

confruntă. Oare problema 

examenului de bacalaureat 

nu-şi va găsi rezolvarea? 

Deseori, când citim veştile 

misionare, rămânem uimiţi

de felul în care lucrează 

Dumnezeu chiar atunci 

când se pare că nu mai există 

nici o rază de speranţă...

Ne place să auzim cum 

reuşesc tinerii noştri să facă 

faţă unor încercări grele... 

dar, dacă am fi în locul lor, 

ne-am putea da seama cât e 

de ,,uşor“ . Vedem cum, în 

fiecare zi, au loc schimbări, şi 

învăţământul nu duce lipsă 

de ele. Nu e uşor să fii tu 

singurul adventist într-un li
ceu şi, mai ales, îritr-un oraş.

Nu e o glumă ca, din toate 

c lasele a XH-a, să fii sin 

gur... Ce poţi face, când pro

fesorul îţi spune că un elev 

nu e m are pagubă, că, pen 

tru un singur elev, comisia 

de examen n-are cum  să 
m ai vină a doua oară?

A tunci când p lăcerile  

acestei lumi te atrag cu 

puterea unui magnet uriaş, a 

merge la şcoală în Sabat, la 

un examen, ţi se va părea 

un lucru foarte banal. Dar, 

din fericire, mai sunt şi tineri 
care vor trece peste încer

cări, chiar dacă ar fi să re

nunţe la ce au mai de preţ.

Oare îşi va găsi această 
problem ă rezolvarea până 

în luna iunie, când va fi o 
nouă „încercare" ?... Dacă 

se poate, faceţi ceva pen

tru tinerii care, în această 

vară, vor da bacalaureatul!

Ramona V., Sălaj

Răspuns: Ne bucurăm şi 
mulţumim lui Dumnezeu 
pentru toţi tinaii care îşi pun 
problema sfinţirii Sabatului, 
ca dovadă a loialităţii lor 
pentru onoarea lui Dumne
zeu. Suntem recunoscători

Celui Atotputernic pentru ex
perienţele şi biruinţele pe 
care tinerii noştri le-au câşti
gat şi în domeniul educaţiei 
şcolare.

în privinţa examenelor de 
bacalaureat de anul acesta, 
situaţia este similară celei 
de anul trecut. Un singur 
examen - oral - este planifi
cat pentru două zile - vi
neri şi sâmbătă. Fiind un 
examen oral, se poate dis
cuta la nivelul comisiei 
planificarea ca tinerii noş
tri să dea proba vineri.

Potrivit datelor publicate 
de Ministerul Educaţiei 
Naţionale, planificarea exa
menelor pe zile este ur
mătoarea: 22-23 iunie (luni, 
marţi) - primul examen oral, 
limba română, 26-27 iunie 
(vineri, sâmbătă) - al doilea 
examen oral (probe diferite, 
la alegere), 28 iunie (du
minică) - examen scris, 
limba şi literatura română, 
30 iunie (marţi) - lucrare 
scrisă, în funcţie de profil,
1 iulie (miercuri) - lucrare 
scrisă la materia la alegere.

în urma discuţiilor cu 
Ministerul Educaţiei Naţionale, 
s-a obţinut o bună planificare 
şi pentru admiterea la liceu: 7 
iulie (marţi) - limba română,
8 iulie (miercuri) - limba mater
nă, 9 iulie (joi) - matematică.

în privinţa examenelor la 
colegii şi universităţi, Minis
terul Educaţiei Naţionale 
stabileşte o perioadă mai 
mare în care se pot da exa
menele, fiecare instituţie de 
învăţământ superior având 
astfel posibilitatea să-şi sta
bilească singură propriile 
date pentru examene. - 
Gheorghe Modoran, directorul 
Departamentului Educaţie  
al Uniunii Române.
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Suferinţă în casa iubirii

ât de multă suferinţă 
aducem cu noi la 
biserică? Discordie în fa

milie, boli care taie elanul şi bucu
ria de a trăi, apăsarea neîncetată a 
lipsurilor, neîmplinirea celor mai 
dragi aşteptări. Venim „trudiţi şi 
împovăraţi14, în căutarea odihnei.
Şi adesea, la plecare, suntem 
mângâiaţi, întăriţi şi refăcuţi.

Dar, nu rareori, cele ce se pe
trec în Sabat măresc suferinţa, în 
loc să o aline. Ne umplem de ne
mulţumire cu privire la calitatea 
predicilor şi a altor activităţi. Con
flictele vechi ne ţin într-o închisoa
re a neîncrederii, ostilităţii şi urii. 
Prietenii de o viaţă se năruie după 
o adunare administrativă. Suferim 
pentru că cei chemaţi să împartă 
dreptate nu iau măsuri juste şi ni
meni nu ne ia în seamă plângerile.

După fiecare perioadă de 
alegeri la comunităţi se stârnesc 
mai multe dezamăgiri, amărăciuni 
şi nemulţumiri. Unii rămân cu im
presia că nu au nici un cuvânt la 
conducerea bisericii. Alţii sunt 
mâhniţi că nu li se arată apreciere 
şi recunoştinţă pentru slujirea lor, 
pentru sacrificiile făcute.

Răni primite în casa iubirii
Mulţi suferă şi, dacă i-am 

întreba: „De unde vin aceste răni?“ , 
ei ar răspunde parafrazând cuvintele 
profetice din Zaharia 13,6: „în casa 
celor ce mă iubeau le-am primit".

Aceste răni nu trebuie lăsate 
nealinate. Avem o răspundere sfântă 
să ne îngrijim unii pe alţii, ca m em 
brii ai bisericii, până la vindecare. 
Pastori şi conducători, avem o 
misiune pe care nu o putem neglija
- să continuăm opera de vindecare 
sufletească începută de Domnul 
Hristos: „Duhul Domnului este 
peste Mine, pentru că M -a uns să 
vestesc săracilor Evanghelia; M-a 
trimis să tămăduiesc pe cei cu 
inima zdrobită, să propovăduiesc 
robilor de război slobozirea, şi or

bilor căpătarea vederii; să dau dru
mul celor apăsaţi şi să vestesc anul 
de îndurare al D om nului" (Luca 
4,18.19). Lipsurile, suferinţele, ne
dreptăţile oamenilor simpli trebuie 
să ne mişte inima şi să ne determine 
la acţiune. Ne înşelăm singuri, dacă 
sufletul nostru vibrează în faţa unei 
prezentări artistice a suferinţei umane 
de pe alte meridiane, dar întoarcem 
spatele dezgustaţi când suferinţa 
aproapelui ne cere să intervenim.

Dar cine produce atâta rău?
Cine loveşte? Cine răneşte? Cine 
nedreptăţeşte? Dacă am pune în 
balanţă plângerile pentru relele 
suferite şi relele de care suntem 
conştienţi că le-am produs, am con
stata o mare disproporţie. Toţi ne 
plângem că suntem nedreptăţiţi, 
dar nimeni nu recunoaşte că a făcut 
nedreptăţi. Toţi am fost făcuţi să 
suferim, dar nimeni nu recunoaşte 
că a făcut pe cineva să sufere.

„Tu eşti omul acela!“
Ştim că o parte a suferinţei ne-o 

creăm singuri, în mintea noastră vă
tămată de păcat. Dar, scăzând dure
rea propriei noastre rătăciri, loviturile 
primite trebuie să fie egale cu lovi
turile date. Oricât de şocant este, tre
buie să luăm la inimă cuvintele 
rostite de Natan în confruntarea sa 
cu David: „Tu eşti omul acela!"

Fără îndoială că avem tendinţa 
să diminuăm, să justificăm, să negli
jăm şi chiar să uităm răul pe care l-am 
produs altora. Folosim măsuri dife
rite pentru purtarea noastră faţă de 
alţii şi pentru purtarea altora faţă 
de noi. Neatenţi şi stăpâniţi de 
prejudecăţi, lipsiţi de răbdare şi 
mai ales de iubire, rănim suflete şi 
nu ne întoarcem să vindecăm, dăm 
glas bănuielilor rele şi nu corec
tăm, nedreptăţim şi nu corectăm. 
Traseul pe care l-am parcurs în 
viaţă este însemnat de victime.

Singuri nu ne putem  da 
seam a de ceea ce lăsăm  în urm ă, 
decât rareori. N um ai D uhul

E D IT O R IA L

S fânt ne a ju tă  să în ţe legem  ce 
efecte  are p u r ta re a  n o as tră . L u 
c ra rea  D u h u lu i ne co n d u ce  la 
pocăin ţă , m ărturis ire , cererea şi 
prim irea iertării. A şa se deschide 
calea către sch im barea v ie ţii.

Ce să facem cu durerile noastre?
Din nefericire, chiar după ce 

parcurgem procesul pocăinţei şi 
iertării, rămân destule răni nevinde
cate şi dureri nealinate. Nu toţi vor 
răspunde apelului la pocăinţă. Nu 
toţi vor fi gata să recunoască gravi
tatea răului săvârşit. Unii dintre cei 
care ne-au greşit nici nu mai sunt 
în viaţă. Neadevărurile sau răutăţile, 
o dată spuse, nu mai pot fi retrase, 
oricât de mult s-ar fi răspândit. 
Suferinţa sufletească, pagubele mo
rale, pierderile suportate nu mai 
pot fi şterse sau recuperate. în  ex
primarea metaforică a Eclesiastu- 
lui: „C e este strâmb nu se poate 
îndrepta, şi ce lipseşte nu poate fi 
trecut la număr" (Ecl. 1,15).

Ce să facem cu ceea ce nu se 
mai poate îndrepta? Răspunsul este 
în jertfa Domnului Hristos. „Dar 
acum, în Hristos Isus, voi, care odi
nioară eraţi depărtaţi, aţi fost apro
piaţi prin sângele lui Hristos... şi a 
împăcat pe cei doi cu Dumnezeu 
într-un singur trup, prin cruce, prin 
care a nimicit vrăjmăşia. El a venit 
astfel să aducă vestea bună a păcii 
vouă celor ce eraţi departe, şi pace 
celor ce erau aproape. Căci prin El 
şi unii şi alţii avem intrare la Tatăl, 
într-un Duh“ (Ef. 2, 13.16.17.18).

Scumpi fraţi răniţi, sunt mâhnit 
pentru suferinţa pe care, direct sau 
indirect, v-am produs-o. Sunt părtaş 
la durerea sufletească pe care aţi 
îndurat-o chiar în casa iubirii. Aş 
dori să nu se mai facă nici un rău 
pe muntele Domnului. Dar, vă im
plor, lăsaţi sângele jertfei de pe 
Golgota să vă mângâie, să vă aducă 
împăcare, vindecare şi speranţă, 
pentru că o va face cum nimic 
altceva nu o poate face. Refacerea 
păcii şi armoniei între fraţi este la 
fel de importantă ca şi restabilirea 
relaţiei cu Dumnezeu. Oricât de 
mare ar fi fost răul suferit, sângele 
Golgotei este mai mare, mai bogat 
şi mai puternic. Suferinţa poate să 
se termine acum ________________

a b
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Sună trâmbiţa, totul este gata, 

ctar nimeni nu merge la luptă
răim înconjuraţi de multe 
paradoxuri. Lumea 
noastră este paradoxală şi 

noi înşine suntem la fel. în timp ce 
resursele naturale se epuizează, 
omenirea devine tot mai risipi
toare. în timp ce se aud tot mai 
multe avertismente cu privire la 
poluare, planeta este sufocată de 
deşeuri. în timp ce se discută 
enorm despre acceptare, toleranţă, 
bună înţelegere, violenţa sporeşte 
îngrozitor.

Iar bisericile nu fac excepţie. 
Paradoxurile lumii- contemporane 
se regăsesc, în forme specifice, în 
lumea religioasă. Cu zâmbetul pe 
buze, se rostesc cele mai dure in
vective şi, sub pretextul temerii de 
Dumnezeu, se făptuiesc nedreptăţi 
strigătoare la cer. înalţi ierarhi se 
ceartă pentru împărţirea lăcaşurilor 
de închinare, se clamează egalitatea 
dintre biserici, cu excepţia faptului 
că una se vrea deosebită şi mai pre
sus de celelalte. Sunt acceptate şi 
bisericile ,,surori“ protestante, dar 
să vestească Evanghelia doar alt
undeva, nu aici, unde Evanghelia s-a 
vestit acum două mii de ani.

Aşa este lumea în care trăim: 
paradoxală. Dar cum suntem noi? 
N-a fost niciodată un timp mai ex
traordinar decât acesta. Nevoile lu
mii sunt imense, iar aşteptările ei, 
pe măsură. în timp ce societatea îi 
dezamăgeşte, oamenii caută spre 
ceva, spre cineva .care să poată 
răspunde strigătului lor nerostit 
după dreptate, adevăr şi siguranţă. 
Şi, inevitabil, biserica adventistă 
atrage privirile lor. Deşi puţini la 
număr, adventiştii sunt răspândiţi 
în întreaga societate. Şi au un gust 
aparte. Un gust straniu. Prezenţa 
lor trezeşte interes, mirare, con
trariere ş i ... speranţe.

Pentru semenii noştri, stilul de 
viaţă adventist este provocator. în 
ochii lor, Sabatul este o mare cu
riozitate, dieta biblică - un ideal res
pectabil, abstinenţa de la droguri - 
o marcă de verticalitate morală, 
zecimile - un fapt aproape incredi
bil, sistemul serviciilor divine - 
ceva inedit. Şi ochii lor privesc a 
speranţă: poate-poate oamenii 
aceştia deosebiţi, cu obiceiurile lor 
ciudate, să reprezinte o şansă pen
tru problemele şi pentru confuzia 
lor.

Pe de altă parte, în interiorul 
bisericii, se fac planuri măiestrit ar
ticulate şi minuţios concepute, pen
tru evanghelizare. S-a declanşat 
pregătirea pentru seria de conferinţe 
N et ’98. Sateliţii se rotesc cu pre
cizie pe orbitele lor, aparatura este 
reglată, materiale auxiliare vor fi 
traduse, tipărite şi distribuite, dia
conii vor fi instruiţi, sălile vor fi 
pavoazate... totul este gata.

De la amvoane se revarsă un 
adevărat potop de îndemnuri mobi
lizatoare cu privire la nevoile lumii, 
la datoria noastră, la responsabilitatea 
individuală, la favoarea de a fi con- 
lucrători cu Dumnezeu, la darurile 
spirituale pe care schimbătorul tre
buie să le înmulţească, la strategii, pla
nuri, ţinte, etape... Trâmbiţa sună!

O oaste bine înarmată stă faţă-n 
faţă cu altă oaste. Doar o vale le 
desparte. „Sună trâmbiţa, totul 
este gata, dar nimeni nu iese la 
luptă“ (Ezech. 7,14). într-un 
târziu, se produce rumoare şi un 
tânăr purtând o armură completă 
încearcă să pornească la luptă, dar 
nu poate: „Nu pot să merg cu ar
mătura aceasta, căci nu sunt obişnu
it cu ea“ (1 Sam. 17,39). Dar biru
inţa a fost câştigată cu praştia.
Unul singur a luptat pentru toţi.

E D IT O R IA L  S P E C IA L

O noapte întunecoasă apasă 
asupra taberei unei mari oştiri. în 
tăcere, trei sute de luptători se 
furişează de jur împrejur. Totul este 
gata, sună trâmbiţa şi... toţi se 
avântă cu făcliile aprinse. Trei sute 
de oameni au luptat pentru tot 
poporul.

Totul este gata pentru o mare 
ofensivă a salvării, sună trâmbiţa 
cerului cu tărie, dar... în comuni
tatea noastră, sunt sute de 
luptători. Lumea îi priveşte cu in
teres şi speranţă. Sună trâmbiţa, to
tul este gata... şi încet-încet un 
luptător încearcă să iasă la atac, 
purtând o armură complicată. Dar 
nu poate. A fost instruit cu privire 
la folosirea corectă a suliţei, i s-a 
explicat cum funcţionează arti
culaţiile armurii, i s-a demonstrat 
cum trebuie orientat coiful...

Iar toată armata aşteaptă ca el 
să câştige bătălia. Ceilalţi nu merg 
la luptă. Paradoxal, nu-i aşa?

E  miez de noapte şi, în tăcere,
o echipă (poate biblioteca mobilă, 
poate o grupă a Şcolii de Sabat, 
poate nişte tineri, oricum „o grupă 
mică“ ) stă pregătită de asalt. M em
brii săi au fost instruiţi cu privire 
la eficienţa tehnicilor „surpriză11, 
li s-a demonstrat calitatea ulcioare- 
lor care nu se vor sparge, decât 
lovite într-un anumit fel, şi li s-a 
explicat despre efectul cumulat al 
strălucirii făcliilor şi al rotirii lor 
ritmice. Iar toată armata aşteaptă 
ca ei să câştige bătălia. Ceilalţi nu 
merg la luptă. Paradoxal, nu-i aşa?

Visez o zi sau poate o noapte, 
în care trâmbiţa va suna, totul va fi 
gata şi toţi, dar absolut toţi vor 
pomi la luptă, care cu praştia lui, 
cu ulciorul şi cu făclia lui, care cu 
vorba lui bună, cu prietenia lui 
îndelung lustruită de folosire, care 
cu elocvenţa lui, cu darul ajutorării... 
fiecare cu ce este „obişnuit", fie
care luptând, fiecare rugându-se, 
fiecare cu gândul că de el depinde 
totul. Atunci Goliat va fi doborât 
şi biruinţa va fi a Domnului. Şi se 
vor fi sfârşit paradoxurile.

Valeriu Petrescu, directorul Casei de
Editură Viaţă şi Sănătate
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Preşedintele Conferinţei Generale despre autoritatea în biserică - 3

Cu un gând
. I  ncă din primele zile, atunci

I  când nu erau decât un grup firav 
.M .  de mileriţi rămaşi după dezamăgirea din 22 oc

tombrie 1844, şi până astăzi, când sunt o biserică în 
plină dezvoltare, cu peste zece milioane de membri în 
180 de ţări - adventiştii de ziua a şaptea, ca un corp 
colectiv, s-au luptat să treacă peste dezbinări şi tensiuni. 
Au existat dezacorduri fie asupra semnificaţiei expre
siei „jertfa necurmată" (Dan. 8,11), fie asupra orei la 
care începe Sabatul, asupra hirotonirii surorilor, asupra le
gii din Galateni sau asupra altor subiecte. în orice caz, 
Biserica Adventistă n-a fost scutită de conflicte interne.

Dacă dezacordurile sunt, probabil, inevitabile, 
dată fiind natura umană, din nefericire nu întotdeauna 
am tratat aceste dificultăţi în modul cel mai creştinesc.

Conflictele în corpul Domnului 
Hristos nu sunt o noutate. Cartea Fap
telor descrie disensiuni care au existat 
chiar în primele zile ale bisericii nou-năs- 
cute, când unii iudei de limbă greacă 
erau nemulţumiţi „pentru că văduvele 
lor erau trecute cu vederea la îm 
părţirea ajutoarelor de toate zilele"
(Fapte 6,1). Mai târziu, a apărut o altă 
problemă care ar fi putut distruge uni
tatea întregii biserici şi misiunea ei:
„Câţiva oameni, veniţi din ludea, 
învăţau pe fraţi şi ziceau: ’Dacă nu 
sunteţi tăiaţi împrejur după obiceiul
lui Moise, nu puteţi fi mântuiţi’" ------------------“
(Fapte 15,1).

Prima biserică era formată din mulţi iudei credin
cioşi, care considerau că primirea Domnului Hristos nu 
înseamnă renunţarea la religia lor, ci este încununarea ei. 
Prin urmare, nu e surprinzător că un lucru atât de ele
mentar şi de esenţial în concepţia ebraică, cum era cir- 
cumcizia, era privit ca având merite mântuitoare, mai 
ales într-un popor care nu înţelegea încă pe deplin 
Evanghelia predicată de Pavel.

Ca urmare, a avut loc „un viu schimb de vorbe şi 
păreri deosebite" (vers. 2) asupra acestui subiect. în 
consecinţă, „au hotărât ca Pavel şi Barnaba, şi câţiva 
dintre ei, să se suie la Ierusalim la apostoli şi prezbi- 
teri, ca să-i întrebe asupra acestei neînţelegeri". Ast
fel, prima biserică a hotărât că metoda cea mai bună 
de a trata neînţelegerea era să convoace o adunare a 
credincioşilor, care să găsească soluţia.

Cartea Faptelor arată că, la Conciliu! de la 
Ierusalim (cum a fost numit), unii dintre fariseii care 
îl primiseră pe Domnul Hristos spuneau ,,că Nea

Robert Folkenberg

Este greu să ne 

imaginăm că toţi 

cei care partici

paseră la această 

adunare au fost 

convinşi.

murile trebuie să fie tăiate împrejur şi 
să li se ceară să păzească Legea lui 

Moise" (vers. 5). în acelaşi timp, alţii, cum a fost 
Petru, îndemnau să se renunţe la această idee, 
spunând: „D e ce... puneţi pe grumazul ucenicilor un 
jug, pe care nici părinţii noştri, nici noi nu l-am putut 
purta?" (vers. 10). Pe scurt, au fost dezbateri aprinse. 
Luca spune că „s-a făcut multă vorbă" (vers. 7).

Biblia prezintă, în acest capitol, descrierea faptului 
că, între credincioşii sinceri, consacraţi, aveau loc 
discuţii cu privire la ceea ce, fără îndoială, era un 
subiect esenţial, pentru că era legat chiar de semni
ficaţia noţiunii de mântuire.

Cartea Faptelor nu ne spune cât timp au durat dez
baterile. Participanţii au hotărât să trimită câţiva soli, 

care să înştiinţeze celelalte biserici de 
hotărârea conciliului. „Noi... cu un 
gând, am găsit cu cale să alegem nişte 
oameni şi să-i trimitem la voi, împre
ună cu prea iubiţii noştri Barnaba şi 
Pavel" (vers. 25).

Observaţi că erau „cu un g â n d " . 
Este greu să ne imaginăm că toţi cei 
care participaseră la această adunare 
au fost convinşi de corectitudinea 
hotărârii, chiar dacă fusese luată în 
prezenţa Duhului Sfânt (vers. 28). 
Totuşi, textul nu sugerează câtuşi de 
puţin că vreunul dintre participanţii la 

'conciliu a refuzat să se supună acestei 
hotărâri. în definitiv, hotărârea nu 

venea deloc în contradicţie cu Scriptura.
De fapt, versetele citate de Iacov (care par să fi pus 

capăt discuţiei) se refereau doar la faptul că oameni din 
afara poporului iudeu ajungeau să-L cunoască pe Dom
nul. Ele nu spuneau dacă aceştia trebuie sau nu să se taie 
împrejur. Astfel, nu existau motive biblice să nu se su
pună unei hotărâri cu care ar fi putut să nu fie de acord.

Cartea Faptelor este un model pentru biserica uni
versală, pentru că se ocupă cu probleme universale. 
Sub puterea Duhului Sfânt, având Scripturile drept 
călăuzitor, aceşti credincioşi s-au adunat pentru a lua 
o hotărâre - pentru întreaga biserică - într-o chestiune 
vitală, o hotărâre cu care nu toţi au fost de acord, dar 
pe care ei n-au lăsat-o să le împiedice unitatea.

Aici se găsesc lecţii pentru toţi credincioşii.

Robert Folkenberg este preşedintele Conferinţei Generale 
a Bisericii Adventiste de Ziua a Şaptea.
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Servire, nu interes personal
Chemarea de a servi unei biserici, în orice funcţie, este o chemare de a 
le sluji oamenilor - în calitate de conducător. Conducerea din biserică 

ridică mai multe întrebări. Ar f i  posibil ca stilul de conducere să nu fie 
în armonie cu etica creştină, chiar dacă obiectivele sunt spirituale, iar

arena activităţii este în biserică?

E
ste posibil să-i tratăm pe 
oameni ca pe obiecte, în 
loc să-i tratăm ca fiind per
soane? Care sunt implicaţiile morale 

ale stilului de conducere adoptat? 
Pentru ce se exercită conducerea - 
ca să producă anumite rezultate nu
merice, să-i ajute pe oameni să 
crească spre asemănare cu Domnul 
Hristos sau pentru ambele? Există 
un conflict între creşterea struc
turilor organizatorice şi creşterea 
spirituală a oamenilor?

Stiluri de conducere
Conducătorii bisericii au noţiuni 

diferite despre poziţia şi autoritatea 
lor. Mulţi îşi împrumută ideile despre 
conducere din domeniul militar, din 
cel al afacerilor sau de la vreun pas
tor mai vechi, care a devenit idealul 
şi exemplul lor. Henry Lindgren 
spune astfel: „Cu toţii suntem con
strânşi uneori să ne dăm seama de 
marile deosebiri dintre oamenii 
care călăuzesc, orientează sau su
praveghează activitatea noastră. 
Unii dintre ei sunt agreabili şi nu 
îşi atrag multă ostilitate; alţii sunt 
detestaţi... Dacă un conducător 
este agreat sau detestat depinde 
într-o anumită măsură de ce fel de 
om este el, dar şi de stilul de con
ducere după care se călăuzeşte".1

Există trei stiluri mari de condu
cere: autocratic, pasiv şi democratic.

Conducerea autocratică. James 
Lundy îl descrie pe „autocrat" ca 
pe unul care „ia  hotărâri de unul 
singur, îi pune pe alţii să le aplice,

Rex Edwards

critică repede şi probabil cu asprime 
şi influenţează prin intimidare" 2 
Conducătorii autocratici îşi fac foarte 
puţini prieteni apropiaţi şi în general 
supercentralizează autoritatea şi res
ponsabilitatea în ei înşişi. Nu de 
puţine ori, aceşti conducători îşi 
mărturisesc ataşamentul faţă de de
mocraţie, dar insistă ca ei să fie de
mocraţii care o vor conduce! Sunt 
dispuşi să delege responsabilitatea, 
dar refuză să împartă autoritatea. 
Subordonaţii lor primesc un rol foarte 
redus sau nici un rol în luarea decizi
ilor ori în stabilirea programelor 
pe care trebuie să le aducă la înde
plinire. Weldon Crossland îl descrie 
pe conducătorul autocratic ca pe 
„un fel de oştire a Domnului for
mată dintr-un singur om. Acesta 
este com andantul suprem, plu to 
nierul, caporalul şi soldatul. El este 
mireasa de la fiecare nuntă şi mor
tul de la fiecare înm ormântare" .3 
De obicei, aceşti conducători nu 
au încredere în oameni şi nici în ei 
înşişi. Se simt în nesiguranţă. Evită 
să împartă răspunderea şi să for
meze alţi conducători, temându-se 
că astfel ar putea să apară rivali 
pentru funcţiile lor.

Conducerea pasivă. Michael J. 
Anthony îl descrie pe acest con
ducător ca pe unul căruia „îi place 
să lase lucrurile aşa cum sunt şi 
preferă să nu supere niciodată pe 
nimeni. Poate că metodele după 
care se lucrează nu sunt cele mai

bune, dar de ce să încerci să faci o 
schimbare, atâta timp cât merge 
aşa? Motoul acestei persoane este: 
’Nu te lega la cap, dacă nu te 
doare’... Ei preferă să lucreze sin
guri în birou, departe de acţiune... 
Sunt 'necom batanţi’ şi 'purtaţi de 
curent’... Aceşti oameni sunt con
sideraţi mai mult capelani blânzi 
decât comandanţi de trupe". Un 
astfel de conducător dobândeşte 
imunitate faţă de cele mai multe 
lucrări administrative ale bisericii, 
precum şi faţă de organizaţiile ei, şi 
spune: „Eu îi las totdeauna pe mem
brii laici să facă totul". Nu par deran
jaţi de faptul că lucrarea bisericii 
suferă şi nici nu-şi dau seama că re
fuză să ofere colaboratorilor lor 
încurajare, experienţă şi inspiraţie, 
chiar dacă deseori au nevoie dispe
rată de acestea. Ei sunt conducători 
democratici la modul pasiv.

Conducerea democratică. Con
ducătorii democratici se consideră 
călăuzitori şi sfătuitori. Ei ajută gru
pul să definească şi să realizeze 
obiectivele pe care le-au însuşit şi 
le-au negociat împreună. Ei ajută 
grupul să-şi întocmească programul 
şi să-şi stabilească metoda de lucru. 
Ei caută să-i atragă pe cei pe care îi 
conduc să lucreze împreună cu ei, 
nu pentru  ei. Ei cred că democraţia 
este dinamică, maturizându-se per
manent, şi creativă, prin faptul că 
solicită să participe mulţi şi acordă 
multă importanţă oamenilor şi cali
tăţii vieţii lor. „ în tre  principalele 
elem ente care o com pun," spune
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Ordway Tead, „dem ocraţia are 
scopul să păstreze şi să consolideze 
personalitatea fiecărui om, ideea 
respectului faţă de integritatea per
soanei şi noţiunea că se cuvine şi 
că este foarte im portant ca oa
menii să fie consideraţi un scop 
valoros în sine. în aceasta se cu
prind descoperirea şi folosirea 
talentelor unice, exprimarea cea 
mai deplină a puterilor creative, 
participarea responsabilă la cre
area condiţiilor care permit creş
terea calităţii vieţii personale."

Cu toţii am lucrat alături de con
ducători ai bisericii care, deşi vor
besc în favoarea procesului demo
cratic, în practică îl resping. Nu 
rareori astfel de conducători vor 
„aranja" cine să facă parte din 
comitetul lor sau vor alege subor
donaţi care sunt de acord cu ideile 
şi cu programele lor. Ei sunt dicta
tori deghizaţi în democraţi. Filo
zofia lor este că scopul scuză mij
loacele. Engstrom dezvoltă ideea 
aceasta: „El se foloseşte de oameni 
şi de aspiraţiile lor ca să-şi sporească 
autoritatea. Deseori le obţine con
simţământul, dar aceasta se face 
prin manipulare, prin ascunderea 
realităţii, prin porunci şi ameninţări11,6

Astfel, stilul de conducere pe 
care îl adoptăm este o alegere mo
rală, cu implicaţii morale. Noi 
alegem dacă vom respecta perso
nalitatea umană aşa cum a respec
tat-o Domnul Isus sau dacă îi vom 
trata pe oameni ca pe obiecte. Este 
o alegere morală, pentru că îi poate 
conduce pe oameni fie spre liber
tate, fie spre sclavie.

Ce fel de conducere este nece
sară astăzi în biserică?

Conducerea pentru o comu
nitate spirituală

Biserica Adventistă de Ziua a 
Şaptea este o democraţie spirituală, 
în care fiecare membru are drepturi 
egale cu ale tuturor celorlalţi. E  Y. 
Mullins susţine: „Democraţia în 
conducerea bisericii este o con
secinţă inevitabilă a doctrinei gene
rale despre libertatea individuală... 
In religie, capacitatea omului de a 
fi autonom nu înseamnă decât auto
ritatea Domnului Hristos exercitată 
în şi prin viaţa interioară a credin
cioşilor. Se înţelege, desigur, întot

deauna, că El conduce această 
viaţă interioară conform Cuvântu
lui Său descoperit... Preoţia tuturor 
credincioşilor nu este decât expri
marea libertăţii individuale în relaţia 
cu Dumnezeu, aşa cum democraţia 
este exprimarea ei în raport cu 
biserica, în viaţa religioasă11 ?

Membrii bisericii Noului Testa
ment erau egali şi toţi aveau ace
leaşi privilegii. Funcţiile de pastori 
şi de prezbiteri erau rânduite pentru 
servire, nu pentru comandă, pentru 
conducere, nu pentru stăpânire. 
Funcţia din biserică era o numire 
pentru a servi în folosul cauzei 
comune. Deosebirile dictate de

Rolul principal al pas

torului este să înles

nească formarea ca
racterului creştin şi să 

creeze un climat spiri

tual care să ducă la creş

terea unei adevărate 

comunităţi spirituale.

darurile Duhului Sfânt evidenţiază 
diferite sfere de slujire, nu funcţii 
de autoritate; sfere de activitate, 
nu poziţii sociale. învăţătura Dom
nului Hristos este clară: „Ştiţi că 
domnitorii Neamurilor domnesc 
peste ele şi mai marii lor le 
poruncesc cu stăpânire. între voi 
să nu fie aşa. Ci oricare va vrea să 
fie mare între voi să fie slujitorul 
vostru; şi oricare va vrea să fie cel 
dintâi între voi să vă fie rob11 (Mat. 
20,25-27). John R. W. Stott de
clară: „Clericalismul autocratic 
este distructiv pentru biserică, 
sfidător la adresa Duhului Sfânt şi 
nesupus faţă de Domnul Hristos11.8

Cei aleşi în calitate de conducă
tori spirituali în timpurile biblice 
aveau calităţi asemănătoare cu ale 
celor care lucreaz;ă în organizaţii 
economice şi civice. Exista, însă, o 
deosebire. Ei aveau puterea Duhu
lui Sfânt, care îi făcea în stare să 
fie slujitori ai comunităţii credin

cioşilor, să manifeste atenţie, pre
ocupare şi compasiune şi să reflec
te conducerea şi scopurile lui Dum
nezeu pentru această comunitate.

Obiectivele conducerii
Vance Packard descrie obiecti

vul conducerii ca fiind „arta de a-i 
atrage pe alţii să dorească să facă 
ceea ce eşti convins că trebuie 
făcut11 ?  Dacă este adevărat lucrul 
acesta, atunci fiecare conducător 
din biserică trebuie să se întrebe: 
„C e încerc să fac în şi prin aceşti 
oameni?" Cum îi pot ajuta să-şi 
dezvolte întregul potenţial?" „Ce 
încerc să realizez în şi prin această 
biserică?"

Andrew W. Blackwood enumeră 
opt scopuri principale ale activităţii 
de păstorire din biserică: „Evanghe
lizarea după modelul Noului Testa
ment, încurajarea creşterii creştine, 
religia din cămin, prietenia din 
biserică, progresul societăţii, misi
unea internă, fraternitatea univer-

10sală şi misiunea mondială".
Dacă biserica este adânc preocu
pată de oameni, nu cumva toate 
aceste scopuri ar putea fi incluse 
într-un obiectiv atotcuprinzător, şi 
anume că activitatea conducătorilor 
din biserică trebuie evaluată în 
funcţie de contribuţia lor, directă 
sau indirectă, la formarea caracte
rului creştin? Obiectivele pastorului 
trebuie să aibă în vedere ansamblul 
celor care au fost răscumpăraţi, 
renăscuţi şi care s-au grupat volun
tar în „comunitatea iubirii". Grija 
pentru oameni trebuie să ducă la pre
ocuparea pentru creşterea lor. Ast
fel, scopul suprem al pastorului 
trebuie să fie sporirea ocaziilor ca 
oamenii să crească în valorile spiritu
ale spre maturitate (vezi Efes. 4,13).

Rolul principal al pastorului este 
să înlesnească formarea caracterului 
creştin şi să creeze un climat spiri
tual care să ducă la creşterea unei 
adevărate comunităţi spirituale. 
Pastorii sunt conducători conduşi 
de iubire, viziune şi compasiune.
Ei au încredere în oameni. Ei cred 
că oamenii cresc prin cooperare 
voluntară. Robert Scheffield scrie 
astfel: „Deoarece conducătorul tre
buie să inspire şi să influenţeze, un 
conducător fără entuziasm nu poate 
fi eficient. Dacă lui îi lipseşte o vizi
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une, probabil că nici cei ţ>e care-i 
conduce nu o vor avea“ .

O modalitate prin care oamenii 
cresc este implicarea lor în elabora
rea şi menţinerea programelor şi 
metodelor de lucru ale bisericii. 
Dacă li se spune ce să facă şi cum 
să o facă, creativitatea individuală 
este înăbuşită şi se creează depen
denţă spirituală. Asemenea cana
rilor, ei se mulţumesc să stea în 
captivitate şi, ori de câte ori li se 
va da drumul, vor dori să se întoarcă 
în colivie. „C el mai mare ajutor pe 
care putem să-l oferim poporului 
nostru“ , spune Ellen White, „este 
să-l învăţăm să lucreze pentru 
Dumnezeu si să depindă de El, nu 
de pastori." 2 Dacă adunările vor 
depinde de conducătorii lor, „rezul
tatul va fi o mare slăbire spirituală" 
şi membrii bisericii vor „deveni 14
slabi din punct de vedere religios4 .

Există, de asemenea, primejdia 
ca pastorii să adopte involuntar un 
model de conducere laic, în care ei 
privesc biserica la fel ca pe un 
serviciu unde există un şir ierarhic 
de şefi, iar ei sunt căpitanii care 
transmit ordinele în jos. Grimes 
avertizează: „Există, deci, primej
dia ca pastorul să împrumute din 
lume noţiunea de putere executivă, 
fără să o ’boteze’ în învăţătura mai 
amplă despre natura bisericii, con
form căreia biserica este trupul 
Domnului Hristos“ .15 înţelepciu
nea lumii trebuie convertită în aşa 
fel, încât să corespundă scopurilor 
şi nevoilor bisericii.

Conducerea spirituală presupune 
să vedem biserica mai mult ca pe o 
facultate al cărei preşedinte este pas
torul. Astfel, biserica este un loc în 
care sunt corelate închinarea, predi- 
carea, educarea, servirea, vestirea 
Evangheliei, atragerea şi implicarea 
oamenilor în activităţile bisericii, 
grija pentru membri, relaţiile publi
ce, formarea conducătorilor şi a 
profesorilor, organizarea şi con
ducerea. Pastorul este decanul şi 
toţi membrii sunt colegi în servire. 
Astfel, un conducător al bisericii 
va evita să impună în mod arbitrar 
planuri sau programe persoanelor 
care n-au participat la întocmirea 
planurilor sau la luarea deciziilor. 
Pastorii vor fi susţinători ai 
lucrării, nu stăpâni. Ei vor evita să

se ocupe exclusiv de creşterea unei 
structuri organizatorice, uitând să-i 
ajute pe oameni.

Conducătorul spiritual
Tehnicile de conducere singure 

nu vor face pe nim eni conducător 
de succes. Ceea ce este conducă
torul ca om are mai multă impor
tanţă decât rolul de conducere asu
mat. Un conducător creştin este, îna
inte de toate, creştin. Dacă viaţa lui 
este condusă de Dumnezeu, plină de 
puterea Duhului Sfânt, conducăto
rul creştin trebuie să trăiască ceea ce 
mărturiseşte. Viaţa lui trebuie să fie 
credibilă. El este omul lui Dum
nezeu, care reprezintă viaţa Domnu
lui Hristos în mijlocul poporului 
Său. El este, în primul rând, o măr
turie a harului lui Dumnezeu. El 
nu slujeşte în avantajul său, ci pen-

Ceea ce este condu
cătorul ca om are 

mai multă impor
tanţă decât rolul de 

conducere asumat.

tru ca membrii din adunările în 
care lucrează să-L cunoască pe 
Dumnezeu, şă manifeste asemă
narea cu Domnul Hristos şi să 
ajungă la maturitate spirituală.

Conducătorii bisericii trebuie 
să aibă încredere în ei înşişi, ca să 
poată să-i. accepte pe alţii, să aibă 
încredere în ei şi să-i slujească. 
Viaţa conducătorilor creştini îi are 
în centru pe alţii, nu eul lor. Ea se 
alimentează dintr-un izvor spiritual, 
se identifică cu valori divine şi crede 
în valoarea infinită a oamenilor.

Conducătorii creştini vor să-i 
spună poporului lui Dumnezeu: 
„Dragostea lui Hristos ne strânge; 
fiindcă socotim că, dacă unul sin
gur a murit pentru toţi, toţi, deci, 
au murit. Şi El a murit pentru toţi, 
pentru ca cei ce trăiesc să nu mai 
trăiască pentru ei înşişi, ci pentru 
Cel ce a murit şi a înviat pentru 
ei“ (2 Cor. 5,14.15).

Un corp al conducătorilor stă
pânit de Duhul Sfânt şi condus de

Dumnezeu evită autocraţia şi re
prezintă un model de servire. Con
ducătorul va alege „ servirea, nu 
interesul egoist". Conducătorul 
ascultă de îndemnul lui Petru: „Păs
toriţi turma lui Dumnezeu, care 
este sub paza voastră, nu de silă, ci 
de bună voie, după voia lui Dum
nezeu; nu pentru un câştig mârşav, 
ci cu lepădare de sine. Nu ca şi 
cum aţi stăpâni peste cei ce v-au 
căzut la împărţeală, ci făcându-vă 
pilde turmei" (1 Petru, 5,2.3).
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Interviu

Adventiştii de ziua a şaptea sunt 
realizatorii de veşti bune

A

Intr-o lume în care abundă veştile rele, noi, adventiştii, ar trebui 
să fim  cunoscuţi pentru că transmitem veşti bune.

In perioada 11-15 martie 1998, fratele Ray Dabrowski, direc

torul Departamentului Comunicaţii la Conferinţa Generală, a 

făcut o vizită la Bucureşti ca să cunoască preocupările Uniunii 
Române, în mod special în domeniul comunicaţiilor, şi să ne ofere 

ocazia să cunoaştem strategia de comunicaţii a Bisericii Adventiste.

In cadrul unui seminar organizat în campusul Institutului 

Teologic Adventist de la Cemica, fratele Dabrowski s-a întâlnit cu 

membrii comitetului local al Uniunii, cu preşedinţii, secretarii, tre

zorierii şi directorii departamentului de comunicaţii de la conferinţe,

Stimate frate Dabrowski, în 
calitate de Director al depar
tamentului Comunicaţii Ia 
nivelul Conferinţei Generale, 
sunteţi cel mai indicat să ne 
spuneţi care este rolul acestui de
partament în cadrul bisericii.

Sunt două idei care trebuie lu 
ate în considerare. în primul rând, 
comunicarea ne implică pe fiecare 
dintre noi în societatea în care 
trăim . Fără excepţie, fiecare tre
buie să comunice. Ca biserică, sun
tem membri ai societăţii şi de 
aceea ar trebui să fim preocupaţi 
să comunicăm cu cei din jurul nos
tru. în scopul acesta, folosim me
tode de com unicare similare celor 
folosite de toţi oamenii.

Dar ceea ce facem noi, ca bise
rică, se numeşte comunicare creşti
nă. Procesul de comunicare este 
acelaşi, dar conţinutul, motivaţia şi 
obiectivul ne sunt oferite de Cel pe 
care trebuie să-L prezentăm.

în al doilea rând, fiind o organi
zaţie, este important să comunicăm 
şi ca grup. Departamentul pe care 
am privilegiul să-l coordonez la 
nivel internaţional are un rol spe
cific. Noi avem o funcţie manage
rială în conducerea bisericii şi 
abordăm probleme specifice. Fiind 
conştienţi de audienţa specifică din 
interiorul şi din afara bisericii,

cu reprezentanţii instituţiilor Uniunii şi cu 16 corespondenţi 

de presă. Fratele Dabrowski a prezentat rolul şi importanţa 

comunicaţiilor în Biserica Adventistă, strategia de comu
nicaţii a bisericii, metode şi tehnici de comunicare şi comunicarea 

în timp de criză. Prezentările sale au deschis noi orizonturi şi i-au 

entuziasmat pe participanţi să promoveze acest aspect al lucrării.

Fratele Ray Dabrowski este jurnalist profesionist din Polonia.

A lucrat în departamentul comunicaţii din Uniunea Poloneză, 
înainte de a f i  transferat la Conferinţa Generală

în această viziune m obiliza
toare, trei lucruri sunt importante, 
în primul rând, comunicarea noas
tră este m odelată de misiune.
Ceea ce spunem, facem, 
prezentăm  sau publicăm  trebuie 
să pornească din inima, adică din 
misiunea bisericii. Pentru mine, 
com unicarea nu este doar ceva 
care influenţează m isiunea, ci ea 
se naşte din m isiunea încredinţată 
de Hristos poporului Său.

în al doilea rând, trebuie să ne 
considerăm membri ai societăţii. 
Din punct de vedere filozofic, sun
tem „separaţi11 sau diferiţi, 
deoarece nu luăm parte la păcatele 
lumii şi suntem un popor deosebit 
pentru Dumnezeu, fiindu-ne 
încredinţată misiunea Sa. Dar sun
tem aici şi trăim printre oamenii la 
care El ne trimite. Ca membri ai so
cietăţii, avem aceleaşi drepturi şi 
privilegii ca şi ceilalţi. O astfel de 
abordare trebuie să influenţeze 
modul în care comunicăm.

Să ne punem o întrebare: Avem 
un loc pe piaţa liberă a ideilor, filo
zofiilor şi stilurilor de viaţă? Nu 
putem face excepţie de la regulile 
care se aplică celor din jurul nostru. 
Comunicarea nu este nici sacră, 
nici seculară. Comunicarea pur şi 
simplu există şi trebuie să-i recu
noaştem valoarea, în timp ce ne

aceste funcţii includ relaţii publice, 
ştiri şi informaţii, servicii pe In
ternet şi materiale pentru mass-me- 
dia. Departamentul este recunoscut 
pentru rolul său de consiliere în 
privinţa celor mai eficiente metode 
de comunicare folosite pentru infor
marea, motivarea, educarea şi in
struirea membrilor bisericii pentru 
îndeplinirea misiunii sale.

Se aşteaptă ca biserica să acorde 
un rol distinct comunicării, prin 
crearea unei lucrări specializate în 
biserica locală. Există ştiri şi mesaje 
care trebuie transmise, activităţi 
care trebuie organizate. Aceste 
funcţii necesită eforturi organizate, 
personal calificat şi resurse.

Puteţi să ne oferiţi liniile di
rectoare ale strategiei de com u
nicaţii a Bisericii Adventiste?

Ca echipă de agenţi de comuni
caţii, ne-am întâlnit la sediul biseri
cii mondiale şi am elaborat o vizi
une care ne călăuzeşte în toate activi
tăţile. Conform acesteia, agentul de 
comunicaţii adventist are datoria să 
întindă,punţi de speranţă

Probabil vă întrebaţi: Ce 
legătură are asta cu comunicarea? 
Ei, bine, rezultatul şi procesul sunt 
identificate. Ne spunem nouă 
înşine că, într-o lume în care 
abundă veştile rele, noi vom re
aliza şi vom transmite veşti bune.
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concentrăm asupra a ceea ce tre
buie să comunicăm.

Aceasta conduce la al treilea 
punct. Speranţa este atât rezultatul, 
cât şi mijlocul. Speranţa este ceva 
ce trebuie să comunicăm şi ceva ce 
dorim să dobândim. De aceea, misi
unea, societatea şi conţinutul, adică 
speranţa, sunt cei trei factori care 
influenţează viziunea pe care o pro
movăm în şi prin biserica noastră.

De curând, biserica mondială 
a elaborat o strategie de comuni
care. în  ce constă aceasta?

în 1995, delegaţii la sesiunea 
Conferinţei Generale de la Utrecht, 
Olanda, au aprobat un document 
care stabileşte mai multe obiective 
principale pentru biserica mon
dială, în domeniul comunicării.

Conform viziunii strategice, 
se afirmă că adventiştii de ziua a 
şaptea vor transm ite speranţă, 
concentrându-se asupra calităţii 
vieţii, care este desăvârşită în 
Domnul Hristos.

Raportul strategiei de comuni
care enumeră patru principii direc
toare: (1) transformarea bisericii 
locale în punct nodal de comu
nicaţii interne, (2) ajutarea biseri
cilor locale şi a membrilor acestora 
să ajungă să comunice eficient în 
societate, (3) în ce priveşte cali
tatea vieţii, biserica adventistă să 
devină mediul preferat de dezvol
tare a întregii personalităţi şi (4) îm 
bunătăţirea imaginii publice a Bise
ricii Adventiste şi a membrilor ei.

R aportu l a s tab ilit dom enii 
de resp o n sab ilita te  a b ise ric ii, 
a form ulat m etode de aplicare a 
s trateg ie i şi a sub lin ia t av a n ta 
je le  rezu lta te  în  urm a ap licării 
aces to r p rincip ii.

în  ce priveşte aplicarea, ce 
trebuie făcut pentru ca strategia 
să prindă viaţă?

Probabil se ştie că, la diferite 
niveluri - local, naţional şi in
ternaţional -, biserica va avea de 
abordat probleme specifice. Pentru 
ca strategia să pară cât mai puţin 
birocratică şi tehnică, iată cum aş 
descrie principalele puncte care tre
buie avute în vedere.

în primul rând, să ne concen
trăm asupra modului de îmbunătă
ţire a comunicării noastre unii cu 
alţii. Uneori, există confuzie cu

privire la lucrarea pe care o facem 
ca biserică. Auzim spunându-se: 
„D acă biserica locală ar face asta“ 
sau „Dacă biserica mondială nu ar 
face asta“ ... Fiecare are o lucrare 
de îndeplinit. Şi indiferent dacă 
deţinem sau nu o funcţie de con
ducere, cu toţii avem acelaşi obiec
tiv. Trebuie să conlucrăm pentru 
ca mesajul nostru să fie desăvârşit 
şi real pentru cei din jurul nostru.

în al doilea rând, trebuie să 
facem eforturi să comunicăm mai 
eficient. Adevărata comunicare 
este întotdeauna bidirecţională şi 
include capacitatea de a asculta cu 
atenţie, cu înţelegere. Avem atâtea 
de spus lumii! Dar, mai întâi, cred 
că ar trebui să ascultăm mai mult. 
Deoarece credem că avem 
speranţa, acum este momentul să o 
transmitem mai bine. Fiecare din
tre noi ar trebui să fie cunoscut 
pentru iscusinţa de a comunica.

Practic, fiecare credincios tre
buie să se considere un om care 
comunică. Fiecare cuvânt pe care 
îl rostim, fiecare lucru pe care îl 
facem comunică ceva. Nu putem 
continua să credem, aşa cum fac 
adesea mulţi dintre noi, că trebuie 
să comunice doar profesioniştii an
gajaţi de biserică - pastori sau ju r
nalişti. Nu! Comunicarea trebuie 
să devină o preocupare conştientă, 
intenţionată, zilnică a fiecărui cre
dincios. Totuşi, ca organizaţie, 
biserica ar trebui să inspire şi să 
ajute pe fiecare membru să comu
nice mai bine.

Punctul al treilea se referă la 
comunicarea calităţii vieţii. Putem 
comunica speranţa vie în Dumnezeu 
prin multe expresii superficiale ale 
credinţei noastre, dar modul nostru 
de viaţă este cel mai important. 
Când sunt confruntaţi cu valorile 
mai profunde, care ţin de calitatea 
vieţii, văd oamenii în noi o 
credinţă vie, o dependenţă faţă de 
cea mai tainică şi mai puternică 
prezenţă de pe pământ - Duhul 
Sfânt? Văd cei din ju r  în atitudinea 
noastră puterea şi hotărârea care se 
pot obţine doar prin obişnuinţa de 
a ne ruga din toată inima? Nu doar 
calitatea stilului de viaţă, ci pe cea 
a viefii - iată ce vom comunica.

Al patrulea punct se referă la 
necesitatea ca biserica să comu

nice în orice împrejurare. Cine 
sunt adventiştii de ziua a şaptea? 
Sunt oameni care au dat la o parte 
m asca religioasă. Aceştia sunt 
oameni care trebuie să-L fi întâlnit 
pe Dumnezeu, pentru că sunt sin
ceri. Da, ei greşesc, ca toţi ceilalţi, 
dar întotdeauna se întorc la esenţă, 
la speranţa lor atât de reală şi de 
preţioasă. Ei sunt oameni ai spe
ranţei. De asemenea, sunt faruri, 
răspândind lumina speranţei în 
comunitatea lor.

Adesea, semenii noştri cunosc 
doar lucruri secundare din expe
rienţa noastră creştină, în loc să 
cunoască Persoana căreia îi 
servim. S-ar putea, de exemplu, să 
ştie ceea ce nu mâncăm, dar să nu 
ştie că suntem creştini. Aceasta nu 
este rău în sine, dar nu reflectă 
esenţa misiunii noastre, anume că 
suntem ambasadori ai lui Hristos 
şi că El are o solie specială de 
comunicat lumii prin poporul Său 
în acest moment al istoriei lumii. 
Comunicarea are scopul să ne 
ajute să ne îndeplinim misiunea.

Strategia va folosi mijloacele şi 
metodele care vor face ca întreaga 
biserică să se implice în aceasta. Stra
tegia nu este numai a departamentului 
de comunicaţii. Ea aparţine întregii 
biserici, conducătorilor, pastorilor, 
serviciilor, departamentelor ei la toate 
nivelurile. Ea foloseşte cea mai 
avansată tehnologie, dar, în acelaşi 
timp, recunoaşte faptul că a comu
nica individual, de la persoană la 
persoană, este cel mai eficient mij
loc de a ajunge la inima omului.

Iată un comentariu scris de Ellen 
White: „Isus căuta să-i inspire cu 
speranţă chiar şi pe cei mai groso
lani şi mai nepromiţători, punând 
înaintea lor asigurarea că pot ajunge 
nevinovaţi şi paşnici, dobândind un 
asemenea caracter, încât să fie în 
stare să se poarte ca şi copii ai lui 
Dumnezeu" (Divina vindecare, ed. 
1997, pag. 18). Cât de minunat ar 
fi dacă toate comunităţile noastre 
ar deveni... centre ale speranţei!

După această vizită în România, 
ce aţi recomanda Uniunii Române 
cu privire la comunicaţii?

Aş vrea să încep cu un gând 
personal. în timp ce mă pregăteam 
pentru această vizită, mi-au revenit 
în minte importantele evenimente
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desfăşurate cu mai mulţi ani în 
urmă, când imaginile de la televizi
une, care prezentau căderea comu
nismului, captaseră atenţia întregii 
lumi. Protestele, moartea fără rost 
a multor oameni şi, în final, chiar 
executarea dictatorilor au constituit 
imagini dureroase şi dramatice. Iar 
după aceea - imaginile de bucurie 
şi cele care exprimau libertatea.

Aceste imagini mi-au revenit în 
minte în timp ce mă pregăteam să 
vin în ţara dv. Voiam să gust eu 
însumi această nouă libertate şi să 
văd cum foloseşte biserica din 
România astfel de ocazii noi pen
tru îndeplinirea misiunii sale.

Cred că biserica din România 
este pregătită să abordeze în 
manieră autohtonă comunicarea. 
Astăzi nimeni nu vă urmăreşte fie
care mişcare, aşa cum se făcea în 
trecut. Nu există nici urmă de cen
zură, care să creeze neplăceri. Puteţi 
să vă bucuraţi de libertatea religioa
să existentă şi să o apăraţi.

Dar, ca să influenţeze socie
tatea modernă, a pieţei libere şi a 
pluralismului, biserica trebuie să 
uite umbrele şi mentalitatea din tre
cut. Trebuie să folosească noi me
tode de marketing şi canalele de 
comunicare existente în societatea 
modernă. Acestea sunt câteva din
tre gândurile care îmi vin în minte.

Ar fi bine dacă biserica ar re 
cunoaşte că face parte din socie
tatea în care trăieşte. A r trebui să 
faceţi aceasta fără să cereţi scuze 
şi fără vreun complex de m inori
tate. Se cuvine ca biserica să-şi 
folosească drepturile şi privilegi
ile cuvenite unei com unităţi in 
cluse în ansamblul societăţii. In 
spiritul libertăţii religioase con
form căruia toate bisericile sunt 
egale în faţa legii, ar trebui să co 
laboreze cu statul ca să aibă ac
ces egal la m ass-media. Dar ar 
trebui, de asemenea, să se organ
izeze, stabilind relaţii cu mass- 
media, să fie prezentă şi văzută 
în viaţa societăţii prin m esajul ei 
şi prin activităţi care aduc 
speranţă oamenilor.

Printre lucrurile de ordin mai 
practic, puteţi atrage grupul de pro
fesionişti în domeniul comu
nicaţiilor, din biserică, inclusiv 
pastorii şi conducătorii, în dezvol

tarea relaţiilor cu reprezentanţii 
mass-media, la nivel local şi 
naţional. Faceţi cunoştinţă cu 
aceşti oameni, împrieteniţi-vă cu ei 
şi spuneţi-le că aveţi veşti bune. 
Intr-o lume plină de veşti rele, tre
buie să fim cunoscuţi ca realizatori 
de veşti bune. Nu este greu să-ţi 
vină ideea de a-ţi crea propriile ca
nale de informare. Dar de ce s-o 
faci, când există deja mijloacele de 
comunicare în masă? Haideţi să ne 
aventurăm, să descoperim cine 
sunt reprezentanţii lor şi să co
laborăm cu ei, pentru binele so
cietăţii, al bisericii şi al misiunii 
sale. Intr-un fel, deja faceţi aceasta 
prin programele de radio, dar în 
acest domeniu se poate face mult 
mai mult.

Astăzi, când biserica poate de
cide singură în ce priveşte activi
tatea sa, ar fi b ine să stabilim un 
sistem şi o structură eficientă a 
m ijloacelor sale de comunicare. 
F iecare biserică locală şi fiecare 
nivel organizaţional ar trebui să 
facă un plan de intenţie pentru 
com unicaţii şi să aleagă persoane 
care să-l aducă la îndeplinire.

Probabil este timpul să găsim 
un loc pentru com unicaţii în 
structura de servicii ale bisericii. 
Când va începe să perceapă 
com unicaţiile ca pe un mijloc im 
portant pentru îndeplinirea m isi
unii sale, biserica va descoperi că 
m isiunea de a vesti Evanghelia lu
mii întregi poate fi făcută mai efi
cient şi mai practic.

Ceea ce este considerat nou  
nu trebuie privit în mod necesar ca 
fiind rău. Noile m etode de com u
nicare, atunci când sunt folosite 
ca fiind un m ijloc de creştere a 
eficienţei, nu un scop în sine, pot 
ajuta foarte mult pentru a-L 
prezenta lumii pe Domnul Hris- 
tos. Societatea de astăzi trebuie 
abordată folosind m ijloacele şi 
metodele moderne.

Daţi-mi voie, un moment, să 
gândesc cu glas tare. Iată o for
m ulă simplă. Adevărul şi valorile 
nu trebuie să fie compromise. Mij
loacele de comunicare să fie vari
ate, modeme şi să permită atin
gerea scopului, iar mesajul să fie 
practic, exprimat într-un limbaj 
modem, ca să fie înţeles şi primit.

Ce ne puteţi spune despre co 
laborarea de viitor a departamen
tului dv. cu Uniunea Română?

Vom fi bucuroşi să vă ajutăm 
pentru a creşte eficienţa acestei 
lucrări. Putem oferi unele resurse, 
inclusiv materiale şi personal, pen
tru instruirea angajaţilor dv. Pe 
măsură ce biserica din România va 
adopta noile tehnologii de comuni
care, incluzând programe prin 
satelit, Intemetul, ca şi programele 
de radio, vom fi încântaţi să vă 
punem la dispoziţie experienţa 
noastră. Vom colabora bucuroşi cu 
biserica din România, ca să întin
dem „punţi de speranţă" în socie
tatea dv. şi să vă asigurăm unele 
dintre resursele la care se lucrează 
în prezent pentru aplicarea 
strategiei de comunicaţii.

Vom fi fericiţi să colaborăm cu 
pastorii şi conducătorii bisericii, 
abordând probleme specifice de 
comunicaţii, cum ar fi crearea de 
sisteme, programare şi instruire.
Pe măsură ce îi veţi cunoaşte pe 
agenţii de comunicaţii din biserică 
şi îi veţi invita să contribuie cu ex
perienţa lor profesională, veţi 
descoperi ce bogăţie are biserica în 
în acest domeniu. Am vrea să-i in
vităm şi să le urăm bun venit pro
fesioniştilor români în comunicaţii 
în rândurile agenţilor adventişti de 
comunicaţii din întreaga lume! Ne 
considerăm cu toţii membri care 
contribuie la atingerea obiectivului 
nostru comun, global.

Nu pot să închei fără să spun 
urm ătoarele cuvinte: Nu lăsaţi ca 
oamenii cu pregătire să stea în 
continuare pe scaun în biserică, 
în timp ce com unicaţiile rămân 
pe seama am atorilor, care deseori 
doresc să păstreze starea exis
tentă. A stfel nu vom face ca 
biserica să crească.

Adventismul românesc proiec
tează pe plan internaţional o ima
gine caracterizată de dezvoltare şi 
angajare. Recunoaşterea unei ast
fel de bogăţii este o garanţie a suc
cesului viitor. Vrem să ne bucurăm 
alături de dv. şi să contribuim la 
progresul bisericii în ţara dv.

Interviul a fost luat de Vi orei Dima, 
directorul Departamentelor Comu
nicaţii, Libertatea religioasă şi al 
ADRA in Uniunea Romănd.
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N ucul
„Şi anume, când i-am dus în ţara pe care jurasem că le-o voi da, şi ei 
şi-au aruncat ochii spre orice deal înalt şi spre orice copac stufos, acolo 

şi-au adus jertfele... care M ă mâniau... “  (Ezechiel 20,28).

U
na dintre bisericile pe care 
le-am păstorit avea casa de 
rugăciune aşezată într-o curte mare. în mijlo
cul curţii se înălţa falnic un nuc. Avea o coroană largă, 

sub care puteau intra mulţi oameni şi câteva maşini, 
însă mai tot timpul trăia singur. Doar sâmbăta se bu
cura de oaspeţi. Spiritul lui ospitalier îl nemulţumea, 
totuşi, pe unul dintre prezbiteri. Deseori, după pre
dică, venea supărat la mine, arătându-şi nemul
ţumirea. într-un Sabat, am vorbit bisericii despre 
pericolul „lupilor răpitori1*, care smulg din turmă oile 
mai slabe, mai tinere. Am prezentat câteva semne de 
recunoaştere a diferitelor feluri de „lupi răpitori*1 - 
cum ne putem apăra şi cum să-i ţinem cât mai departe 
de oiţele şi de mieluşeii noştri. La terminare, fratele 
meu prezbiter mă întâmpină cu o întrebare la care mo
mentan n-am avut răspuns:

- Frate pastor, dar cu nucul cum rămâne?
- Care nuc, întreb eu, nepricepând bătaia lui.
- Nucul din curte, care ne-a răpit mai multe oi, oiţe 

şi mieluşei decât toţi lupii răpitori. Frate, lupul e-n 
ograda noastră, lupul e sub nuc. în timp ce Isus vorbeş
te de la amvonul bisericii, nucul atrage sub el tot mai 
multe oi, oiţe şi miei. în timp ce Isus împarte pâinea 
vieţii în biserică, nucul răpitor le împarte umbra lui io- 
dată, îngălbenindu-rcu trecerea fiecărui Sabat.

Prea e mare numărul celor care vin la biserică şi se 
opresc în faţa ei sau pe scări, pe holuri, prin camerele 
alăturate, prin curţi sau pe străzile dintre casă şi 
biserică. Şi ce mă îngrijorează e că printre ei sunt prea 
mulţi minori. Am observat la ei, cu surpriză, o vio
lenţă şi o ingeniozitate şocante în găsirea motivelor 
pentru care n-au ajuns până în faţa amvonului.

Am putea să aruncăm vina pe influenţa socială, pe 
literatura consumată, pe incapacitatea aproape gene
rală a acestei generaţii de a urmări cu perseverenţă un 
ţel bun. Sau poate înclinările dinăuntrul fiecăruia, 
nedescoperite încă, ies la iveală şi împing spre acţiuni 
reprobabile.

Sau poate e de vină şcoala, care nu-i obişnuieşte 
cu disciplina. Poate sunt de vină părinţii, care, prinşi 
în vârtejul vieţii, cu multă agitaţie şi puţină bucurie, 
nu mai au răgazul să se ocupe de educaţia spirituală a 
copiilor lor.

în  tot cazul, situaţia devine alar
mantă şi ar trebui să-i preocupe în 

cea mai mare măsură pe toţi cei responsabili: părinţi, 
instructori, comitete, pastori, vorbitorul de serviciu şi 
până la cele mai înalte foruri bisericeşti.

Dacă tinerii şi minorii de azi sunt apatici şi 
neîntregi spiritual, aşa vor forma biserica de mâine. A 
nu face din problema maturizării lor spirituale un 
adevăr prezent înseamnă a gâtui viitorul bisericii. De 
ce stăruie la noi această încetineală în a ajunge spe
riaţi şi înfricoşaţi faţă de această problemă? Văzând, 
uneori, că în biserică se manifestă dezinteres pentru 
problema copiilor şi a tinerilor, ai impresia că fiecare 
şi-a luat ca principiu conducător celebrul „După 
mine, potopul**.

Desigur, este o problemă care cere efort pe toate 
planurile, dar îi rugăm pe cei în sarcina cărora stă 
tămăduirea acestui rău să se uite în sus. De acolo 
putem primi putere şi mijloace pentru a face atractive 
organizaţiile de copii şi tineri din biserică. Prin 
zâmbetul, prin mâna întinsă, prin aprecierea şi împre
una simţire din partea părinţilor fizici şi spirituali, 
sunt atraşi în faţa lui Isus, unde vor creşte sănătoşi şi 
zvelţi în credinţă. Nu avem programe de cultură pen
tru ei, dar, ca părinţi şi conducători, să facem ca 
Şcoala lor de Sabat să le dea suflet, avânt şi îndemn 
spre bine.

îmi amintesc că pocăinţa mea a însemnat ieşirea de 
sub „nuc“ şi de prin ungherele bisericii în care eram 
prezent, Sabat de Sabat, fără să mă întâlnesc cu Mântu
itorul meu.

Părinte prezbiter, ai dreptate în suspinul tău. „Nu- 
cul“ , scările, holurile, curţile şi ungherele ne-au răpit 
mai multe oiţe şi mieluşei decât vânturile ereziei sau 
decât „lupii răpitori**.

„Sau care femeie, dacă are zece lei de argint, şi 
pierde unul dintre ei, nu aprinde o lumină, nu mătură 
casa, şi nu caută cu băgare de seamă până când îl 
găseşte?

După ce l-a găsit, cheamă pe prietenele şi vecinele 
ei, şi zice: ’Bucuraţi-vă împreună cu mine, căci am 
găsit leul, pe care-1 pierdusem’** (Luca 15,8-9).

Virgil Peicu este preşedintele Conferinţei Oltenia.

Virgil Peicu
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E
roii se descoperă nu în vrane  bună, 
ci în împrejurări de adversitate. 
Când suflă primejdii şi când a-ţi 
păstra locul înseamnă a risca mult, poate 

chiar viaţa, atunci vezi răsărind eroi din 
rândurile cenuşii, ca steluţele în noapte.

Intrând în biserica lui Hristos, găseşti 
pacea de sus. Dar, din când în când, 

regăseşti cu mirare roadele unor rele despre 
care ai crezut că le-ai lăsat afară şi te 
trezeşti cuprins de conflicte interioare. 

Atunci, uneori parcă-ţi dă ghes întrebarea:

O întrebare de atelier: Am ajuns eu cu adevărat 
In biserica lui Hristos sau să caut a lta?

•  Biserica - la modul general - se de

fineşte prin două feluri distincte, fiecare 

având aplicaţia sa specifică:

•  Mai întâi, prin învăţătură (biserica ade

vărată înseamnă biserica învăţăturii adevă

rate, vezi 1 Tim. 3,15). Apoi, biserica se de

fineşte prin totalitatea credincioşilor ei (bi

serica este form ată din toţi cei care cheamă 

Numele lui Isus Hristos, vezi 1 Cor. 1,2).

•  în timp ce primul sens se clarifică în 

raport cu un criteriu obiectiv, cu Scriptura, 

celălalt se clarifică în raport cu oamenii 

subiectivi, schimbători, contradictorii. în 

primul sens, biserica trebuie să f ie  absolută, 

în al doilea nu poate f i  decât relativă. Cer

cetează deci temeinic Scriptura şi-ţi vei 

risipi îndoielile, atât cu privire la adevăml 

învăţat de biserică, cât şi cu privire la 

credincioşii ei atât de diferiţi.

•  A m  rămas surprins când am cercetat 

biserica primară, apostolică, cea lăudată! 

Printre perle şi nestemate adevărate, mai 

mişunau: eretici (vezi 1 Cor. 15,12), 

mincinoşi (vezi Fapte 5,1-11), desfrânaţi 

(vezi 1 Cor. 5,1), certăreţi (vezi 1 Cor.

6,1), beţivi (vezi 1 Cor. 11,21), clevetitori 

şi vanitoşi (vezi 3 Ioan 9-10). Dacă chiar 

atunci era aşa, cum ar putea f i  astăzi ?

•  Biserica este pentru sfinţi? Categoric 

N U  „pentru cei 99 de neprihăniţi care n-au 

nevoie de m ântuire“. Ea este doar pen tm  

păcătoşi, cărora li se întinde mâna harului 

Celui răstignit.

•  Citeşte Genesa 28,17: Casa lui Dumnezeu 

nu este încă cerul, ci doar poarta cerurilor. 

Mulţi se strâng, dar intră numai cine vrea.

•  Zicea cineva: Biserica este un spital în 

care n-au ce căuta sănătoşii, ci numai cei 
bolnavi. Iar dintre toţi câţi intră, unii 

sfârşesc vindecaţi, alţii doar amelioraţi, dar 
tot bolnavi, iar ceilalţi la morgă.

•  A vrut Dumnezeu ca biserica Sa să fie  o 
amestecătură: oi şi capre, grâu şi neghină, 
tot felu l de peşti, aur şi zgură? El a hotărât 

să rămână aşa până la sfârşit (vezi Mat. 13,30).

•  Şi totuşi, prin harul crucii, Dumnezeu  

vede biserica ,frum oasă ca luna, curată ca 
soarele“ (Cânt. cânt. 6,10). Dar asta numai 
până la judecată!

•  La început, i-am căutat pe sfinţi, dar i-am 

găsit pe păcătoşi. Mai pe uimă, între păcătoşi, 
i-am găsit pe pocăiţi, chiar pe semenii mei!

•  Dar de ce „grâu şi neghină1‘ la un loc? 

Pentm că Dumnezeu nu îl iubeşte pe păcătos 
cum îl iubeşti tu şi vrea să-l salveze şi pe el, 
la fel cum te-a salvat şi pe tine, păcătosule!

•  Bine zicea Martin Luther: jSă mă ferească 
Dumnezeu de o biserică numai din sfinţi!“

•  Parcă ştiam că, la sfârşit, Dumnezeu îi 
va despărţi pe cei buni (biserica) din mijlo

cul celor răi (lumea). Biblia mă învaţă însă 
invers: „va despărţi pe cei răi din mijlocul 

celor buni“ (atenţie: din mijlocul bisericii)! 
(vezi Mat. 13,49). Mare minune!

•  Oricum ar f i  din punct de vedere al 

celor care o compun, M serica este în Dum

nezeu şi în Isus Hristos“ (1 Tes. 1,1).

•  în loc să le cai altora să trăiască adevăml, 
„dă-te pe tine însuţi pildă" (Tit 2,7). Acesta este 

chiar rostul pentru care te afli în biserică.

r r j
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Noi credem că Cina 

Domnului este împărtăşi 

rea cu simbolurile trupu

lui şi sângelui Domnului 

Hristos, ca expresie a 

credinţei în El, Domnul 

şi Mântuitorul nostru. în 

această experienţă a 

comuniunii, Domnul 

Hristos este prezent pen

tru a-Şi întâlni şi întări 

poporul. Când ne îm

părtăşim, noi vestim cu 

bucurie moartea Domnu

lui până va veni El. 

Pregătirea pentru Cină 

include cercetarea de sine, 

pocăinţa şi mărturisirea, 

învăţătorul a instituit 

serviciul spălării picioa

relor, care înseamnă 

reînnoirea curăţirii,

unul altuia în umilinţă 

creştină şi de a ne uni ini

mile în dragoste. Servi

ciul împărtăşirii cu 

simbolurile sfinte este 

oferit tuturor creştinilor 

care cred. (1 Cor. 10, 

16.17; 11,23-30; Mat. 

26,17-30; Apoc. 3,20; 

Ioan 6,48-63; 13,1-17.)

Puncte fundamentale, 15

C Cina Domnului...
ina Domnului înseamnă afirmarea viguroasă a unui act din trecut, a 
unei experienţe actuale şi a unei speranţe viitoare. Nici o dimensiune a 
vieţii omeneşti nu scapă de cercetarea, puterea sau judecata ei. Cei care 

participă la ea fără să facă o astfel de afirmaţie iau parte „în chip nevrednic1* şi pot 
fi „vinovaţi de profanarea trupului şi sângelui Domnului" (vezi 1 Cor. 11,27).

Un act din trecut
Domnul Isus le spunea ucenicilor Săi că Cina este împlinirea Paştelui (Mat 26,17- 

19) şi vestitorul eliberării. Asemenea Paştelui, şi Cina simbolizează înfrângerea unui 
duşman crud şi eliberarea din robie. Este un semn de aducere aminte a eliberării 
din păcat şi a înfrângerii lui Satana - duşmanul tuturor fiinţelor create.

Cina Domnului este un act istoric. Pe vremea când Pilat era guverna
torul Iudeii, când Ana şi Caiafa hotărau asupra destinului templului din 
Ierusalim, când Omul din Nazaret Se apropia de sfârşitul vieţii Sale pe 
pământ, El a instituit Cina Domnului. In seara Paştelui, în ziua premer
gătoare zilei pregătirii din Săptămâna Patimilor, în noaptea în care a fost 
trădat, Domnul Isus a rânduit serviciul comuniunii. In camera de sus a unei 
case din Ierusalim, Domnul Isus a serbat evenimentul împreună cu cei 
doisprezece, le-a vorbit despre importanţa lui şi a stabilit forma acestui act: 
„A luat o pâine; şi, după ce a binecuvântat, a frânt-o şi a dat-o ucenicilor, 
zicând: ’Luaţi, mâncaţi; acesta este trupul M eu’. Apoi a luat un pahar şi, 
după ce a mulţumit lui Dumnezeu, li l-a dat, zicând: ’Beţi toţi din el; căci 
acesta este sângele Meu, sângele legământului nou, care se varsă pentru 
mulţi, spre iertarea păcatelor’" (Mat. 26,26-28).

Serviciul Cinei este astfel un fapt istoric. Nu este mit. Este un simbol 
sacru care comemorează ceea ce Domnul întrupat a adus la îndeplinire în 
carne şi oase, în spaţiu şi timp.

Cina Domnului este un  act al istoriei mântuirii. Ultima Cină a Domnu
lui Isus împreună cu ucenicii Săi nu a fost o masă obişnuită de rămas bun, 
pentru că învăţătorul ştia că I se apropie sfârşitul. Domnul Isus, adâncit în is
toria lui Israel, a luat simbolurile Paştelui, pâinea şi sângele, şi le-a predat 
ucenicilor câteva lecţii despre istoria mântuirii. Când a spus: „Să faceţi lucrul 
acesta spre pomenirea Mea" (1 Cor. 11,24), Domnul cerea ca poporul lui 
Dumnezeu să-şi aducă aminte cel puţin două adevăruri importante.

Mai întâi, să ne aducem aminte adevărul despre păcat. Păcatul este real. Păca
tul este grav. Păcatul e costisitor. Păcatul duce la moarte. Trebuie spus lucrul 
acesta iar şi iar, pentru că trăim într-o lume care priveşte cu uşurinţă păcatul sau îl 
ignoră cu totul. Vivekananda, filozoful hindus reformator, spunea odată că „este 
păcat să spui că un om este păcătos. Este o calomniere continuă a naturii umane". 
Poate că mulţi oameni cred astăzi la fel - de la materialistul liberal până la filozoful 
umanist pe care nu-1 interesează Dumnezeu. Dar nu cei care iau parte la masa 
Domnului Isus. Acolo suntem confruntaţi cu realitatea diabolică şi cu efectele 
distructive ale păcatului. Păcatul a fost cel care a provocat moartea Domnului 
Isus pe cruce. Păcatul I-a zdrobit trupul şi I-a vărsat sângele.

în al doilea rând, să ne aducem aminte adevărul că moartea Domnului Isus 
a fost o jertfă. Cina Domnului ne prezintă Mielul de Paşte (vezi 1 Cor. 5,7), 
„M 'elul lui Dumnezeu, care ridică păcatul lumii!" (Ioan 1,29). Când vorbea 
despre trupul şi sângele Său, Domnul Isus Se referea la Calvar, unde sângele 
Său urma să se verse „pentru mulţi, spre iertarea păcatelor" (Mat. 26,28).

Prin moartea Sa, Dumnezeu a împăcat „lumea cu Sine" (2 Cor. 5,19).
Prin moartea Lui ne este asigurată iertarea (vezi Efes. 1,7; Col. 2,13.14) şi se 
creează o părtăşie comună (vezi Efes. 2,13-16). Prin moartea Sa este nimicit 
diavolul (vezi Evr. 2,14.15).

De aceea, ori de câte ori ne împărtăşim din aceste simboluri, aducem 
mulţumiri şi ne bucurăm de sacrificiul suprem al Fiului lui Dumnezeu, ex
clamând împreună cu Ioan: „Sângele lui Isus Hristos, Fiul Lui, ne curăţeşte de 
orice păcat" (1 Ioan 1,7).

Cina Domnului a dat bisericii apostolice un sentiment de unitate şi un scop. 
„Ei stăruiau în învăţătura apostolilor, în legătura frăţească, în frângerea pâinii 
şi în rugăciuni" (Fapte 2,42). Frângerea pâinii era un instrument unificator 
puternic, în prima biserică. Iudei şi neiudei, bărbaţi şi femei, liberi şi robi au 
găsit loc la masa Domnului şi astfel au descoperit unitatea trupului Domnului 
Hristos. Masa nu poate fi scindată în locuri individuale, dictate de mân
drie şi de prejudecăţi.
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Alegeţi răspunsurile corecte:

... Solia sa pentru creştinii de astăzi
O experienţă actuală

„Să faceţi lucrul acesta", a poruncit Domnul Isus (Luca 22,19). Pavel îndemna 
biserica creştină din Corint să trăiască bucuria şi binecuvântările serviciului de împărtăşire 
(vezi 1 Cor. 11,23-29). Dar experienţa aceasta nu trebuie să devină o rutină obişnuită: 
trebuie să fie o chemare la cercetare de sine, la reconsacrare şi la bucurie.

Cina Domnului cheamă la cercetare de sine. „Fiecare să se cerceteze, dar, pe 
sine însuşi, şi aşa să mănânce din pâinea aceasta şi să bea din paharul acesta"
(vers. 28). Ne este uşor să examinăm viaţa altora. Dar aici suntem îndemnaţi să ne 
cercetăm pe noi înşine. în ce stare este experienţa mea spirituală? Cum a fost viaţa 
mea în raport cu evenimentele din „noaptea în care a fost vândut" Domnul Isus?
Am umblat cu El, am vorbit cu El, am studiat Cuvântul Său aşa cum ar fi tre
buit? Am căutat harul lui Dumnezeu ca să înving păcatul - nu doar păcatele 
mari împotriva lui Dumnezeu, ci şi păcatele mici care ţin de relaţiile cu cei care se 
deosebesc de mine, care trăiesc, lucrează sau se închină alături de mine?

Petru cel schimbător, Ioan cel ambiţios, Iacov cel mânios, Andrei cel timid, 
Bartolomeu cel retras, Toma necredinciosul, Iuda cel corupt şi alţii care erau la 
masă au pus întrebarea: „Nu cumva sunt eu, Doamne?" (Mat. 26,22). Este posibil 
să-L fi trădat şi eu pe Domnul în vreun fel?

Cina Domnului se mai numeşte serviciul comuniunii, dar este posibilă comuni
unea fără părtăşie cu Dumnezeu şi unii cu alţii? Relaţiile de înstrăinare sunt imnul 
preferat al lui Satana, prin care contestă că Evanghelia poate aduce împăcarea, 
înainte să ne aşezăm la masa fraternităţii creştine, trebuie să lăsăm ca spiritul de 
fraternitate să-şi facă lucrarea iubirii şi împăcării (vezi Ioan 13,14.15). Serviciul 
umilinţei „are ca scop să îndepărteze neînţelegerile..., să-l scoată pe om din egois
mul lui, să-l coboare din înălţarea de sine, să-l aducă la umilinţa inimii, care îl 
va face să-l slujească pe fratele său" (Hristos, Lumina lumii, ed. 1997, pag. 544).

Cina Domnului cheamă la reconsacrare. Domnul Isus a descris nevoia de 
reconsacrare şi de supunere zilnică, prin ilustraţiile convingătoare din Evanghelia 
după Ioan: „Dacă nu mâncaţi trupul Fiului omului şi dacă nu beţi sângele Lui, 
n-aveţi viaţa în voi înşivă. Cine mănâncă trupul Meu şi bea sângele Meu are 
viaţa veşnică" (Ioan 6,53.54). Versetul 56 arată clar sensul pasajului: „Cine 
mănâncă trupul Meu şi bea sângele Meu rămâne în Mine şi Eu rămân în e l" .

Rămânere! Noi în El. El în noi. La aceasta ne cheamă Cina Domnului. „A 
mânca trupul şi a bea sângele lui Hristos înseamnă să-L primim ca Mântuitor 
personal, crezând că El ne iartă păcatele şi că suntem făcuţi desăvârşiţi în El... Tre
buie să ne hrănim cu El, să-L primim în inimă, astfel ca viaţa Lui să devină viaţa 
noastră. Iubirea Lui, harul Său trebuie să fie asimilate" (îbid., pag. 314).

Cina Domnului cheamă la m ulţum ire şi bucurie. Ellen White descrie 
serviciul comuniunii ca pe ocazia în care Domnul „Hristos Se întâlneşte cu 
poporul Său şi îi dă puteri prin prezenţa Sa" (Ibid., pag. 550). La masă, 
Domnul Isus ne aduce aminte de asigurarea iertării şi ne dă un motiv de bu
curie şi de recunoştinţă. Pâinea, vinul şi o cântare de laudă la sfârşitul mesei 
ne spun că în Isus avem biruinţă şi bucurie. El este pâinea noastră, viaţa noas
tră, legământul nostru cel nou. El este cântecul nostru. Să ne bucurăm, deci, de 
iertarea păcatelor, de realitatea împăcării, de puterea Domnului Hristos care lo
cuieşte în noi, pentru că este aproape ziua în care Domnul Hristos va sta în 
capul mesei şi vom sta la masa Domnului împreună cu El.
O speranţă viitoare

La sfârşitul Cinei, Domnul Isus a rostit o făgăduinţă: „Vă spun că, de 
acum încolo, nu voi mai bea din acest rod al viţei, până în ziua când îl voi bea 
cu voi nou, în împărăţia Tatălui Meu" (Mat. 26,29). Apostolul Pavel le amin
tea corintenilor că „ori de câte ori mâncaţi din pâinea aceasta şi beţi din pa
harul acesta, vestiţi moartea Domnului, până va veni El" (1 Cor. 11,26).

Serviciul comuniunii este astfel un simbol tangibil - ceva ce simţim, gustăm şi 
atingem - care se referă la ceva sacru, tainic şi maiestuos. El uneşte istoria, exis
tenţa şi speranţa. El ne întoarce privirea spre trecut, la cruce, afirmă importanţa vieţii 
de astăzi şi ne îndreaptă atenţia spre „ospăţul nunţii Mielului" (Apoc. 19,9).

In această speranţă trebuie să trăim. Viaţa adventistă este o viaţă de speranţă - o 
speranţă bazată pe cruce, speranţa că, în curând, Dumnezeu va schimba lumea 
aceasta, va distruge orice fel de tragedie, va şterge orice lacrimă, va vindeca toate 
vieţile ruinate, îi va întări pe cei cu inima zdrobită şi ne va aşeza pe toţi la pi
cioarele Sale pentru veşnicie, în noua, eterna dimineaţă a cerului.

1. Participarea la Cina Dom
nului:

a. este necesară pentru toţi cre
dincioşii care simt că au nevoie 
de iertare şi har.

b. completează cu regularitate re
zerva meritelor noastre mântuitoare.

c. nu trebuie să aibă loc doar 
în umbra crucii, întristându-ne din 
cauza păcatelor noastre, ci şi în 
slava crucii, bucurându-ne dezer
tarea păcatelor.

2. întrucât Domnul Isus a 
instituit Cina Domnului în lo
cul sărbătorii Paştelui din 
Vechiul Testament, orân
duirea spălării picioarelor:

a. corespunde cu îndepărtarea 
aluatului din casele israeliţilor, alu
atul reprezentând păcatul, şi face 
parte din pregătirea pentru îm
părtăşirea cu simbolurile trupului 
şi sângelui Domnului Isus.

b. împlineşte porunca de a ne 
cerceta pe noi înşine, mărturi- 
sindu-ne păcatele şi refăcând 
legăturile rupte, şi aşa să par
ticipăm la Cina Domnului.

c. este clar că trebuie să aibă 
loc înainte de Sfânta Cină.

d. poate avea loc oricând în 
timpul Cinei Domnului.

3. Semnificaţia spălării pi
cioarelor cu ocazia Cinei Dom
nului cuprinde:

a. ni se întipăreşte în minte 
viaţa de slujire şi de umilinţă a 
Domnului Isus şi suntem aduşi în 
comuniune cu El şi unii cu alţii.

b. participarea la acest servi
ciu este degradantă.

c. prin aceasta mărturisim spiritul 
Său, iubirea faţă de alţii, bunăvoinţa 
de a le sluji, în umilinţă, precum 
şi primirea şi oferirea iertării.

d. actul spălării picioarelor ne 
curăţă de păcat.

4. Pâinea şi vinul servite cu 
ocazia Cinei Domnului:

a. se transformă în realitate în 
trupul şi sângele Domnului Isus 
(transubstanţiaţiune).

b. cu toate că rămân pâine şi vin, 
conţin „elementele" trupului şi sângelui 
Domnului Isus (consubstanţiaţiune).

c. pâinea dospită şi vinul fer
mentat sunt simboluri potrivite ale 
jertfei fără păcat a Domnului Isus.

d. sunt simbolice; cu toate acestea, 
serviciul în sine este o ocazie spe-’ 
cială în care Domnul Hristos, prin 
Duhul Sfânt, Se întâlneşte cu 
poporul Său şi îl binecuvântează.

Răspunsuri corecte:
1. a, c; 2. a, b, c; 3. a, c; 4. d.
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Inspirată să salveze suflete - 2

A
stăzi, Ellen White este cunoscută cel mai bine 
pentru cărţile ei. A scris foarte mult - peste

40.000 de pagini tipărite şi peste 50.000 de pagini 
de scrisori şi de manuscrise. A scris despre moralitate, de
spre viaţa de familie şi despre teologie, despre principiile 
educaţiei, ale muncii şi ale sănătăţii, despre interpretarea 
istoriei, a Scripturii şi despre o mulţime de alte subiecte. 
Ca să aibă timp să facă aceasta, deseori se culca devreme 
şi se scula când ceilalţi dormeau, când în casă era linişte, 
la orele cinci, trei sau chiar unu dimineaţa.

Bine cunoscută pentru cărţile ei, merită ca sora White 
să fie cunoscută mai bine şi ca vorbitor public.

în tinereţe, deseori a suferit de răguşeală cronică, de 
care scăpa în mod impresionant, la câteva clipe după ce 
începea, prin credinţă, să vorbească unei adunări. Acest 
fenomen a reapărut de multe ori, în întreaga sa viaţă. 
Dumnezeu ar fi putut s-o vindece o dată pentru tot
deauna, dar, evident, a preferat să ofere această dovadă 
că este aproape de ea, când se ridica să vorbească. Sora 
White făcea tot ce putea ca să ducă o viaţă sănătoasă, 
apoi avea încredere că Dumnezeu va face restul. Ea se 
ruga: „Doamne, am făcut tot ce am putut, folosind mij
loacele Tale, iar acum Te rog pentru binecuvântarea Ta 
specială, pe care doar Tu o poţi da, ca să mă susţină". 
Deseori îi spunea lui James: „Dacă aş putea măcar să am 
dinainte asigurarea, cât de bine mi-ar face!“ El îi răspun
dea: „Dumnezeu te-a binecuvântat totdeauna, în clipa în 
care te-ai ridicat să vorbeşti; aşa că, indiferent ce simţi, 
trebuie să-ţi pui încrederea în El, iar sufletul tău fără 
ajutor să se prindă de făgăduinţele Sale". „Am încercat 
să fac asta“ , spunea ea. „Am învăţat că trebuie să ne 
facem partea noastră, cooperând cu Dumnezeu. El dă 
putere pentru orice răspundere."

în ceamai mare parte a vieţii sale, în maturitate, sora 
White a predicat cu o voce remarcabil de clară şi de 
puternică. Cu mult înainte de folosirea microfoanelor, ea 
putea fi auzită uşor de mulţimi de cinci mii şi, nu o dată, 
de cincisprezece sau douăzeci de mii de oameni. Odată, 
un pacient de la Sanatoriul Washington, care stătea la 
balcon la etajul doi, a auzit-o în mod clar vorbind unei 
adunări într-un cort ridicat în pădurea din apropiere.

Ea nu striga. Ascultătorii din faţă credeau că vorbeşte 
doar pentru ei. N icrea nu spunea că această capacitate a 
sa era rezultatul unei minuni, deşi îi dădea slavă lui Dum
nezeu. în loc de aceasta, practica ceea ce se numeşte 
susţinerea vocii din diafragm şi era foarte atentă la pro
nunţie şi la producerea sunetelor. Pentru ea, aceasta era o 
problemă spirituală. Vorbirea corespunzătoare avea să-i 
mărească eficienţa în transmiterea soliei îngerului al 
treilea. Respiraţia adâncă îi întărea plămânii şi îi 
prelungea viaţa de slujire. Vorbirea corectă o ajuta astfel 
să salveze mai multe suflete. Ea spunea că fiecare poate 
să înveţe să vorbească eficient în public, dacă studiază şi 
respectă aceleaşi reguli pe care le studia şi le respecta ea.

Oamenii care o ascultau vorbeau după aceea despre 
„atenţia plină de respect" manifestată de ascultătorii ei, 
despre „atenţia concentrată", despre „atenţia cu răsu
flarea tăiată", despre „tăcerea profundă" a adunării 
„amuţite" şi despre „liniştea solemnă din adunare, când 
se ridica ea să vorbească la amvon".

Purtarea sa în timp ce vorbea era demnă şi serioasă, 
dar ea avea un zâmbet plăcut. în Europa, după ce ţinuse 
o predică, ajutată de un traducător, oamenii, care nu ştiau 
engleza, îi strângeau mâna cu afecţiune spontană, cu la

crimi de recunoştinţă în priviri. Un reporter de la Detroit 
Post descria o predică a sorei White, la o Conferinţă Ge
nerală din Michigan, ca pe o experienţă „remarcabilă şi 
emoţionantă". „Deşi cunoşteau bine elocvenţa şi puterea ei 
de convingere," scria el, „ascultătorii au fost nepregătiţi pen
tru apelul puternic şi convingător pe care l-a făcut ea. Intr-ade- 
văr, se părea că este aproape inspirată, când îi implora pe cei 
păcătoşi să fugă de păcatele lor. Efectul ţinutei şi al vor
birii sale irezistibile a fost absolut remarcabil."

Rugăciunile publice aveau uneori un efect şi mai 
puternic decât predicile sale. în Colorado, când avea 
peste optzeci de ani, vorbirea sa fost auzită clar la o 
întâlnire de evanghelizare, când ploaia cădea cu zgomot 
infernal pe acoperişul de tablă. La sfârşit, ea a invitat pe 
toată lumea să îngenuncheze. Aproape imediat, prezbite
rieni, metodişti, baptişti, membri din multe biserici au 
fost mişcaţi până la lacrimi de sinceritatea plăcută a 
cererilor sorei White pentru ei. Un marinar spunea 
odată despre rugăciunea sa: „Ea L-a adus pe Dumnezeu 
chiar acolo şi ne-a prezentat în faţa Lui ca să primim 
binecuvântările Sale; trebuie să fiu un om mai bun".

Foarte rar folosea umorul. în ultima parte a vieţii, în 
timp ce vorbea în capela mică de la Sanatoriul Saint Helena, 
fiul său, William, a adormit pe scaun, în spatele ei, pe po
dium. Observându-1, sora White s-a oprit o clipă şi a făcut 
această observaţie: „Când era foarte mic, obişnuiam să-l 
iau pe Willie şi să-l las să doarmă într-un coşuleţ, lângă 
amvon. El nu s-a lăsat niciodată de obiceiul acesta".

Gluma sorei White la adresa fiului său era umor 
„de familie". Aceasta ne aminteşte că, din cauza 
lucrării publice, cariera sa familială este deseori tre
cută cu vederea. Cărţile sale Child Guidance (îndrumarea 
copilului), The Adventist Home (Căminul adventist) şi 
Messages to Young People (Solii pentru tineret) se 
bazează atât pe experienţa, cât şi pe viziunile ei. Ea le 
spunea părinţilor să nu ţipe la copii, să nu-i lovească 
atunci când sunt supăraţi, ci să se liniştească timp de 
câteva ore şi după  aceea  să-i ia deoparte pentru rugăciu
ne (şi pentru pedeapsă fizică, dacă este necesar), 
înainte de a da sfatul acesta, l-a practicat mai întâi ea.

Ea credea că o mamă care găteşte alimente 
sănătoase în bucătărie îi slujeşte lui Dumnezeu la fel 
de adevărat ca un pastor care predică la amvon. De
seori dorea să poată sta ea însăşi acasă şi să-I slu
jească Domnului, în loc să i se ceară să călătorească şi 
să predice atât de mult.

După naşterea primului copil, crezuse că, desigur, acum 
putea sta acasă pentru un timp. Ea şi James se cunoscuseră 
cu ocazia unei călătorii misionare. De atunci, călători
seră aproape tot timpul. Dar Dumnezeu a spus că este 
nevoie ca ea să le transmită mărturii adventiştilor izolaţi, 
care aveau de făcut faţă împotrivirii. Cu mâhnire, ea îl 
încredinţă pe micul Heruy familiei Stockbridge Howlands. 
Asemenea Anei, se întorcea să-l vadă şi să-i aducă un 
cadou, o dată pe an. Ea şi-a impus ca regulă să nu se 
plângă niciodată de ceea ce îi făceau oamenii lipsiţi de 
bunătate; dar, ca mamă tânără, nu prea a reuşit să-şi 
înăbuşe nemulţumirea, când auzea spunându-se că este 
fericită pentru că nu stă acasă să schimbe scutece.
„Cel mai mare sacrificiu pe care am fost chemată să-l 
fac în legătură cu lucrarea", a scris ea, „a  fost să-mi 
las copiii deseori în grija altora... Simţisem cea mai 
adâncă nelinişte pentru creşterea copiilor mei, ca să fie 
feriţi de obiceiuri rele" (Li/e Sketches, pag. 116).
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Am descoperit o comoara ->
T

ot la vârsta copilăriei, eram 
fascinat de o legendă care 
circula în oraşul nostru.

Se spunea (şi eu credeam din toată 
inima) că ar fi existat un tunel de 
legătură între cetatea de scaun a lui 
Ştefan cel Mare, care străjuieşte 
măreţ Suceava, dinspre răsărit, şi 
mănăstirea Zamca, pe de o parte, 
şi cetăţuia Şcheia, pe de altă parte, 
construcţii aflate oarecum spre 
apus faţă de oraş.

Nenumărate zile am explorat, 
singur sau însoţit de alţi copii de 
vârsta mea, fiecare gaură din zidul 
vechii cetăţi a lui Ştefan. Ani de 
zile a existat un şantier arheologic 
acolo şi, cum mai apărea o gaură 
în ziduri sau cum se mai săpa ceva, 
mă şi înfiinţam acolo, convins că 
voi descoperi tunelul legendar.

Când reuşeam să am mai mult 
timp liber, intram prin toate hrubele 
de la mănăstirea Zamca şi scoto
ceam în toate crăpăturile zidurilor 
de la cetăţuia Şcheia, căutând 
celălalt capăt al tunelului. Am 
căutat aşa ani de zile, dar n-am 
descoperit nici urmă de tunel. Dar, 
într-o zi, inima mi-a sărit din piept 
când unul dintre colegii mei mi-a 
adus vestea cea mare: s-a descope
rit tunelul. Am lăsat totul baltă şi 
tot într-o fugă am ajuns acolo. Era 
în zona vechiului centru comercial 
al oraşului, care se demola pentru 
a face loc noilor „edificii" ale epo
cii. Parcă văd şi acum scena. Intr-o 
parte erau dărâmăturile vechilor 
clădiri, peste tot forfotă de şantier, 
cu utilaje care făceau un zgomot 
infernal, iar în celălalt capăt al in
cintei şantierului era tunelul: din 
cărămidă, zidit cu boltă, adânc şi 
misterios, se prelungea în ambele 
părţi. Am încercat sentimente ames
tecate: de ciudă că l-au descoperit 
alţii şi de bucurie că tunelul era o 
realitate, nu o legendă.

După câteva zile petrecute pe 
şantier cu dorinţa secretă de a păşi 
în tunel, am fost crunt dezamăgit

Valeriu Petrescu

aflând că „tunelul" meu era un şir 
de pivniţe ale unor vechi case de 
negustori, ridicate în inima târgu
lui. Deşi realitatea era evidentă, şi 
azi mai cred că, între cetatea de 
scaun a lui Ştefan cel Mare şi 
mănăstirea Zamca, există un tunel 
încă nedescoperit. Poate într-o zi...

Când i-am povestit dezamăgirea 
mea, tatăl meu a încercat să-mi ex
plice că nu tot ce se spune şi se crede 
este realitate. Tot atunci mi-a mai 
vorbit despre ceva ce n-am înţeles 
prea bine: despre inspiraţie, despre 
modul în care le-a vorbit Dum 
nezeu profeţilor în toate timpurile 
şi despre felul în care s-a manifes
tat aceeaşi inspiraţie prin scriitorii 
Bibliei şi, spunea tata arătând spre 
„cărţile comorilor" din biblioteca 
noastră, prin scriitoarea Mărturi
ilor.

Mult mai târziu am început să 
înţeleg aceste lucruri şi acum de când 
Casa de Editură „Viaţă şi Sănătate" 
publică, într-o traducere mai apropia
tă de limba actuală, cele 9 volume de 
Mărturii (s-au tipărit deja volumele 1, 
2 ,6 ,7 , 8 ,9  şi, ultima noutate, a 
început tipărirea volumului 5), am 
înţeles pe deplin că există „tunele" 
ale inspiraţiei care leagă în mod 
tainic, dar cert, Biblia de Mărturii.

Păşind înainte pe drumul 
început în numărul precedent al 
Curierului Adventist, să aruncăm o 
privire asupra volumelor 4, 5 şi 6 
din Mărturii pentru comunitate.

Volumul patru cuprinde 
Mărturiile 26-30, scrise între 1875 
şi 1881, ultimii ani ai vieţii lui 
James White, care a sprijinit-o con
stant pe soţia sa în publicarea lor.

A fost o perioadă de expansiune 
a lucrării misionare în afara Statelor 
Unite. Apar noi publicaţii, printre 
care Signs o f the Times (Semnele 
Timpului), şi se înfiinţează o nouă 
casă de editură. Este perioada de 
început a colportajului. Se ţin mari

adunări de evanghelizare. Se stabi
lizează cadrul lucrării medicale. Se 
observă similitudini izbitoare cu 
anii de după 1990 din România. 
Dar se poate observa şi o legătură 
a inspiraţiei. Iată câteva titluri din 
acest volum: „Biografii biblice", 
„Cele douăsprezece iscoade", 
„Luarea Ierihonului", „Ierem ia 
mustră pe Israe l" , „O  lecţie de la 
Recabiţi", „Sfinţenia poruncilor 
lui Dum nezeu", „Judecata". Este 
un adevărat „tunel" care leagă 
„cetatea de scaun" a Bibliei de 
„cetăţuia" Mărturiilor.

Volumul cinci cuprinde M ărtu
riile 31- 33. Doar trei la număr şi 
întinzâdu-se de la 1881 lal889, 
Mărturiile adunate în volumul 
cinci sunt cele mai voluminoase. 
Deceniul acesta a marcat o dezvol
tare rapidă a Bisericii Adventiste. 
S-au deschis noi şcoli, iar lucrarea 
educaţională avea să se extindă în 
lumea întreagă. Aproape o treime 
din carte se ocupă cu această ra
mură a lucrării - încă o dovadă a 
„legăturii tainice" dintre Biblie şi 
Mărturii, căci Biblia aprofundează 
şi accentuează cu precădere impor
tanţa educaţiei în planul lui Dum 
nezeu pentru poporul Său. Există 
nenumărate „tunele" care leagă 
tematica educaţiei din Biblie de 
Mărturii. Iată următoarele citate:

„într-un veac ca acesta al nos
tru, în care nelegiuirea abundă, iar 
caracterul lui Dumnezeu şi legea 
Sa sunt privite cu dispreţ, trebuie 
manifestată o grijă deosebită în a-i 
învăţa pe tineri să studieze, să res
pecte şi să asculte de voinţa divină 
aşa cum este descoperită 
oamenilor. Temerea de Domnul 
dispare din mintea tinerilor noştri, 
din cauză că ei neglijează studiul 
Bibliei" (Mărturii pentru comuni
tate, voi. 5, pag. 30).

„F ie ca părinţii să studieze mai 
puţin lumea şi mai mult pe Hristos; 
fie ca ei să depună mai puţin efort 
în a imita obiceiurile şi moda lumii
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şi să consacre mai mult timp şi să 
facă mai multe eforturi pentru a 
modela mintea şi caracterul copi
ilor lor, după Modelul divin.
Atunci vor putea să-şi trimită fiii şi 
fiicele, fortificaţi într-o morală cu
rată şi având scopuri nobile, ca să 
primească educaţie în vederea 
ocupării unor funcţii de încredere 
şi folositoare. Profesorii care sunt 
conduşi de iubirea şi temerea de 
Dumnezeu pot conduce astfel de 
tineri înainte şi în sus, instruindu-i 
ca să devină o binecuvântare pen
tru lume şi să-L onoreze pe Crea
torul lor“ (Ibid., pag. 34). „Fiule, 
păzeşte sfaturile tatălui tău, şi nu 
lepăda învăţătura mamei tale: lea- 
gă-le necurmat la inimă, atâmă-le 
de gât. Ele te vor însoţi în mersul 
tău, te vor păzi în pat şi îţi vor 
vorbi la deşteptare! Căci sfatul 
este o candelă, învăţătura este o lu
mină, iar îndemnul şi mustrarea 
sunt calea vieţii" (Prov. 6,20-23).

Anii aceştia au fost extrem de 
productivi din punct de vedere al 
cărţilor scrise de sora White. în 
această perioadă au apărut Daruri 
Spirituale, volumul I, Experienţe şi 
viziuni, Schiţe din viaţa lui Pavel 
(o precursoare a cărţii Istoria Fap
telor Apostolilor), Tragedia 
Veacurilor etc. Comoara aceasta a 
Spiritului Profetic, scrisă cu trudă, 
a fost primită cu nesaţ şi preţuită, 
în aceşti ani s-au reeditat primele 
30 de Mărturii în patru volume, 
cum le avem astăzi (volumele 1-4 
din Mărturii pentru comunitate).

Contemporanii sorei White au 
descoperit că există „ţunele" de 
legătură între Biblie şi Mărturii şi 
au preţuit din plin darul bogat al 
descoperirilor din ele. Nu toţi, pen
tru că atunci, ca şi acum, s-au ridi
cat şi împotrivitori puternici faţă 
de Mărturii şi în general faţă de 
Spiritul Profetic. Şi nu trebuie uitat 
că Mărturiile acestui volum acoperă 
istoricul an 1888 al Minneapolisului.

Cei care sunteţi doritori să par
curgeţi acest volum o veţi putea 
face foarte repede. Este deja la tipar.

Volumul şase cuprinde M ăr
turia 34, care înglobează cele 
scrise de sora White în timpul şe
derii sale în Australia. Putem con
stata că învăţăturile sunt valabile 
oriunde, căci ele sunt inspirate.

Volumul a apărut în 1900. în ce 
priveşte aranjarea, volumul şase 
este total diferit de cele cinci vo
lume anterioare:

„O  dată cu publicarea volumu
lui şase, la cincisprezece ani după 
volumul cinci, Mărturiile pentru 
comunitate (Testimonies) au luat o 
nouă formă. Lucrarea denominaţi- 
unii a devenit acum mondială în 
scopurile ei, prezentând nevoi şi 
probleme care cer mult sfat şi in
struire în anumite compartimente 
ale sale. în mare măsură, aceasta 
reprezintă o amplificare a 
învăţăturilor prezentate în primii 
ani şi o nouă subliniere a sfaturilor 
date. în consecinţă, atunci când ar
ticolele pentru volumul şase au 
fost strânse pentru publicare, n-a 
fost greu să fie aranjate într-o or
dine care să corespundă pre
ocupărilor actuale“ (Mărturii 
pentru comunitate, voi. 6, pag. 20).

Perioada volumului şase este 
una de extindere a misiunii în 
Mările Sudului, India, Africa, 
America de Sud. Se deschid şcoli 
adventiste pretutindeni în lume. Se 
înfiinţează instituţii de sănătate şi 
se reorganizează structura bisericii. 
De asemenea, colportajul se ex
tinde pretutindeni, mai ales că apar 
noi cărţi: Patriarhi şi profeţi, Calea 
către^Hristos, Slujitorii Evangheliei, 
Educaţia creştină (precursoarea 
cărţii Educaţie), Cugetări de pe 
muntele fericirilor, Hristos, Lumina 
lumii şi Parabolele Domnului 
Hristos.

Volumul şase al Mărturiilor 
ilustrează şi mai bine existenţa 
„tunelurilor" de comunicare între 
„cetatea" Bibliei şi „cetăţuia" 
Mărturiilor. Trimiterii biblice: 
„Duceţi-vă şi faceţi ucenici din 
toate neamurile, botezându-i în 
Numele Tatălui şi al Fiului şi al 
Sfântului Duh. Şi învăţaţi-i să 
păzească tot ce v-am poruncit. Şi 
iată că Eu sunt cu voi în toate 
zilele, până la sfârşitul veacului" 
(Matei 28, 19-20) îi corespund 
secţiunile întâi şi a doua din acest 
volum. în această parte a cărţii, în
tâlnim titluri ca „Lucrarea pentru 
timpul acesta", „Toţi să fie 
lucrători", „Lucrarea personală", 
„La drumuri şi la garduri" etc. Şi 
secţiunile a cincea („Colportajul")

şi a şasea („Chem ări la slujire") 
sunt legate de acelaşi pasaj biblic, 
îndemnului Scripturii: „Până voi 
veni, ia seama bine la citire, la 
îndemnare, şi la învăţătura pe care 
o dai altora. (1 Tim. 4, 13) îi 
corespunde, la capătul „tunelului" 
spre volumul şase, secţiunea a 
treia, dedicată educaţiei.

Şi, pentru că azi, când la noi în 
ţară s-au înfiinţat câteva şcoli ale 
bisericii, este nevoie de multe 
sfaturi divine, iată unul dintre ele: 
„Lucrarea noastră este o lucrare de 
reformaţiune; şi este planul lui 
Dumnezeu ca, prin lucrarea care se 
face prin instituţiile noastre de 
educaţie, atenţia oamenilor să fie 
atrasă la ultimul mare efort de a-i 
salva pe cei care pier. în şcolile 
noastre, standardul educaţiei nu tre
buie coborât. El trebuie să fie 
înălţat mai sus şi tot mai sus, mult 
deasupra nivelului său actual; dar 
educaţia dată nu trebuie să se 
limiteze doar la cunoaşterea celor 
cuprinse în manualele de şcoală. 
Numai studierea manualelor şco
lare nu poate oferi studenţilor in
struirea de care au nevoie şi nici 
nu poate da adevărata înţelepciu
ne. Scopul şcolilor noastre este să 
asigure locuri în care membrii mai 
tineri al familiei Domnului pot fi 
instruiţi după planul lui Dum 
nezeu, de creştere şi dezvoltare"
(Mărturii pentru comunitate, voi.
6, pag. 130).

Ei bine, nici un cititor atent nu 
va fii dezamăgit parcurgând Măr
turiile. Nimeni nu va simţi vreo
dată frustrarea profundă pe care 
am încercat-o, copil fiind, când am 
stat pe marginea acelei excavaţii 
din şantierul zonei comerciale a 
oraşului copilăriei mele şi am con
statat că tunelul atât de îndelung 
căutat, care ar fi trebuit să lege 
cetatea de scaun a lui Ştefan cel 
M are cu mănăstirea şi cetăţuia din 
cealaltă parte a oraşului, nu era 
decât un şir banal de pivniţe negus
toreşti. Nu, nimeni nu va trăi 
această dezamăgire, pentru că 
„tunelul" dintre „cetatea de 
scaun" a Bibliei şi „cetăţu ia" 
Mărturiilor există!

Valeriu Petrescu este directorul Casei
de Editură Viaţă şi Sănătate.
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9 m a i  -  ZIUA C O M PA NIO N ILOR

Companionii -  un an de la lansare

C
unosc trei tineri de 15-16 
ani, al căror loc preferat la 
adunare era mai mult prin 
curte şi pe scările care urcă la bal

con. Ştiu pe un altul care se izolase 
de colegi şi de părinţi. Stătea mai 
mult închis în camera lui. Alţi doi 
se simţeau deja mai bine la filme şi 
prin discoteci.

Cu toţii am întâlnit astfel de tineri. 
Oare ce se întâmplă în jurul nostru? 
Vedem pe zi ce trece că ispitele sunt 
mult mai rafinate şi mai puternice 
decât în trecut. Oricine poate fi deru
tat, dar cei mai vulnerabili sunt adoles
cenţii. Lor li se adresează, în primul 
rând, reclamele, filmele şi muzica 
modernă. Cei mai supuşi acestor presi
uni sunt chiar copiii care devin adulţi 
şi care trebuie să ia cele mai serioase 
decizii pentru viaţă. Acum au nevoie 
acută să fie înţeleşi şi sprijiniţi, însă, 
paradoxal, ei afişează o siguranţă pe 
care nu o au. Din păcate, de cele mai 
multe ori nici noi, adulţii, nu suntem 
conştienţi de acest lucru, poate tocmai 
datorită dorinţei de independenţă, pe 
care aceştia o afişează atât de firesc. 
Iată de ce se pierd... atât de mulţi.

Ce ar putea face biserica pentru 
adolescenţi? Ce face Biserica A d
ventistă din alte părţi? Programul 
pentru companioni, lansat în 
primăvara anului 1997, vine ca un 
răspuns la aceste frământări. El 
poate să împlinească nevoia ado
lescenţilor de părtăşie şi acceptare, 
oferindu-le şansa de a se integra 
într-o mică grupă, coordonată de 
un instructor adult. Pornind de la o 
idee preluată din ţările latine ale di
viziunii noastre, programul a dem a
rat în martie, sub forma unui 
experiment. Conferinţa Muntenia a 
organizat un curs de formare, iar 
cei 45 de participanţi au devenit 
primii instructori de companioni. 
Curând după aceea, a fost organi
zat un curs naţional la care fiecare 
conferinţă şi-a trimis reprezentanţi. 
Apoi au fost organizate alte şapte 
cursuri de formare în întreaga ţară.

Programul este destinat adoles
cenţilor cuprinşi între 15 şi 19 ani şi 
este gândit ca o continuare a celui de 
exploratori. însă, spre deosebire de

Corina Tuzla 
Cristian Modan

acesta, în care instructorul este cel 
care transmite cunoştinţele practice şi 
teoretice, la companioni fiecare mem
bru al grupei pregăteşte şi comunică 
informaţii din domeniul ales. O altă 
deosebire între cele două programe 
este aceea că, la exploratori, accentul 
se pune pe lucrurile practice, iar la 
companioni, pe discuţii şi pe activităţi 
care întăresc unitatea grupei. Iată unele 
dintre domeniile cel mai frecvent dis
cutate în grupe: formarea caracteru
lui, metode de studiu biblic creativ, 
auto-cunoaştere, etică, comunicare, 
bunele maniere, noţiuni de cultură 
generală, stil de viaţă sănătos, natură, 
creaţionism, ştiri, istorie adventă etc.

Având ocazia să abordeze 
întrebări dificile, ei învaţă să ia 
decizii corecte pentru viaţă. în plus, 
în timp ce acest program oferă un 
cadru extrem de prielnic dezvoltării 
tinerilor din familiile adventiste, el 
îi integrează foarte bine şi pe tinerii 
neadventişti. Astfel, după ultimele 
estimări, din numărul total de com
panioni, 15% erau prieteni şi colegi 
ai tinerilor adventişti.

Evaluările făcute la Convenţiile 
care au urmat confirmă succesul 
de care se bucură acest program în 
mijlocul adolescenţilor. Unii in
structori activează deja de un an şi 
se consideră privilegiaţi că au posi
bilitatea să slujească biserica în 
acest mod. Rezultatele obţinute în

cele 12 luni de când funcţionează 
ne îndreptăţesc să credem că acest 
program corespunde scopului pen
tru care a fost creat. El a reuşit să 
umple un gol existent între vârsta 
juniorilor şi cea a tinerilor adulţi. 
De aceea a fost bine primit atât de 
tineri, cât şi de părinţii lor.

Un aport deosebit adus la dezvol
tarea acestui program l-a constituit 
publicarea Studiilor Biblice pentru 
Companioni, în colaborare cu De
partamentul Şcolii de Sabat. A fost 
doar un exemplu de colaborare 
foarte strânsă între două depar
tamente ale bisericii, pentru o mai 
bună slujire a tinerilor. Datorită aces
tor studii, grupele de companioni 
vor putea găsi în Biblie răspunsuri la 
întrebările specifice adolescenţilor.

Potenţialul de creştere al pro
gramului de companioni este ex
trem de mare, în acest moment nu
mărul instructorilor apropiindu-se 
de 300. Estimările noastre spun că, 
la sfârşitul anului 1998, numai în 
Conferinţa Muntenia numărul in
structorilor de companioni va fi 
180, egalându-1 pe cel ai instructo
rilor de exploratori.

Pe 9 mai, biserica a hotărât să 
îşi îndrepte atenţia spre compani
oni. Acordaţi-le toate atenţia şi 
preţuirea. Fiţi alături de instructori 
în misiunea lor care nu este deloc 
uşoară. în timp ce părinţii pot şi 
trebuie să le ofere copiilor lor cel 
mai mare sprijin, biserica, prin de
partamentul de tineret, este gata



să-i asiste, pentru ca împreună să-i 
călăuzim pe tineri pe drumul către 
împărăţia lui Dumnezeu.

Cunosc opt tineri, băieţi şi fete, 
care se simt extraordinar de bine în 
grupa lor de adolescenţi. înainte de a 
forma această grupă, trei dintre ei 
stăteau mai mult pe scările care urcă 
la balcon. Un altul se izolase de prie
tenii lui, iar doi deja erau consideraţi 
„plecaţi". Alţi doi dintre ei au venit 
de curând; i-au invitat prietenii lor, din 
grupul celor şase. Noii veniţi sunt 
hotărâţi să nu mai plece. Şi de ce-ar 
face-o? Doar sunt acum... companioni

Iată cum vede debutul şi dez
voltarea acestui program  un m em 
bru al echipei care a gândit şi 
organizat cele trei cursuri de for
mare din Conferinţa Muntenia:

Este greu să-mi spun părerea 
despre cursurile pentru instructorii de 
companioni. Aş putea face o evaluare 
mai strictă, cu un iz oarecum pro
fesionist sau ştiinţific. M-am hotărât 
totuşi pentru o formă de exprimare 
mai liberă, aşa că am ajuns la ur
mătoarele impresii sumare.

Episodul 1 - Echipa
Mi s-a propus să fac parte din- 

tr-un grup care să pregătească mate
riale (devoţionale, jocuri etc.) pen
tru adolescenţi. Interesant! Am 
acceptat. Cel mai mult mi-a plăcut 
că, la „întâlnirile de lucru", testam 
şi noi activităţile şi jocurile. Da, ne 
jucam! Mai bine mai târziu decât 
niciodată! (Mă gândesc cu oarecare 
nostalgie ce bine mi-ar fi prins aşa 
ceva în anii adolescenţei...) Sigur!
Şi mai interesant era faptul că jocul 
nOstru nu era numai joacă; încer
cam să îmbunătăţim, să adaptăm 
sau să creăm variante...

Episodul 2 - Snagov, martie 1997
între timp, ne-am găsit şi un 

nume: Echipa C (de la com pani
oni, de la vitamină, de la...). Am 
aşteptat cu toţii cu emoţie această 
primă întâlnire cu viitorii instruc
tori de companioni. Aşadar, noi 
am fi un fel de „instructori de in
structori" ! Ce şi cum să facem ca 
să iasă bine?! Au fost şi stângăcii, 
şi puţină încordare, şi multă, multă 
lipsă de experienţă...

M omente memorabile?
Traseul - când, începând de dimi
neaţă, noi, cei de la „posturi", ne-am 
transformat încet-încet într-un fel 
de statui îngheţate... dar... a ieşit 
bine! Ninsoarea din Sabat - cu fulgi 
incredibili, cât fluturii de mari, 
aştemându-se peste clipele noastre 
de singurătate cu Dumnezeu şi, 
mai apoi, peste insignele prinse pe 
pieptul celor proaspăt învestiţi. 
„Episodul biblic cu final schim
bat" - când am avut onoarea să fiu 
un David care a ajutat la conver
tirea lui Goliat! Mărturisesc că o 
mare parte din cele trăite la Snagov 
au fost inedite şi pentru noi, 
Echipa C. Cu atât mai bine!

Episodul 3 - Buşteni, octom
brie 1997

Reîntâlnirea cu prietenii din 
primăvară! Şi întâlnirea cu atâţia 
mai „ n o i" . Am regretat lipsa 
câtorva - am fi dorit să-i revedem 
pe toţi. De data acesta, o atmosferă 
relaxată, aproape ca o vacanţă.
Mai puţină teorie şi mai multă 
practică. Echipa C „şi-a intrat în  
m ână". Nu mai suntem stresaţi, nu 
mai facem gafe. Cred că şi noi, ca 
organizatori, şi ceilalţi instructori 
am avut cu toţii impresia că a exis
tat un standard mult mai ridicat 
decât la Snagov. Asta-i bine, 
înseamnă că progresăm!

Ah, ţin neapărat să amintesc at
mosfera aceea extrem de caldă. 
Dumnezeu, focul de tabără şi „Eben- 
E zer", moviliţa de pietre clădită în 
ultima zi. Să ne revedem cu bine!

Episodul 4 - Buşteni, octom
brie 1997 bis

Alţii şi alţii doresc să se implice 
în lucrarea cu adolescenţii. Peste 40 
de noi cursanţi au venit să fie în
vestiţi instructori de companioni. 
Acum avem şi eşarfe! Superb! (Un 
albastru plin şi cald - cine a zis că-i 
o culoare rece?) E drept, şi insignele 
sunt mult mai frumoase! (Bine că 
le-am schimbat! Important e să fii 
flexibil şi să ai curajul săînlocuieşti, 
dacă ai găsit ceva mai bun!)

Ne bucurăm că, în rândul cursan
ţilor, se numără foarte mulţi pastori. 
Ştim că ei îi vor sprijini din toată 
inima pe companioni.

După întâlnirea de acum două 
săptămâni, cu „prim a promoţie", 
când fuseserăm încântaţi de creş
terea nivelului cursului, nu mi-ar fi 
venit să cred că poate exista ceva 
şi mai şi! Totuşi, cursul a ajuns şi 
mai bun! Cu adevărat, Dumnezeu 
ne dăruieşte cu mult mai mult 
decât îndrăznim sau suntem în 
stare să visăm...

Am înţeles un lucru extraordi
nar: provocarea, „m ănuşa arun
cată" nouă, Echipei C, constă 
tocmai în faptul că standardul aces
tui curs trebuie să fie din ce în ce 
mai ridicat! Şi, cu ajutorul lui 
Dumnezeu, aşa va fi! Să creşti, să 
creşti continuu, pentru că îi ajuţi şi 
pe alţii să crească, şi astfel să le 
poţi fi de şi mai mult folos - ce ar 
putea să fie mai stimulator, mai en
tuziasmam, mai minunat?

Aşa scriam spre sfârşitul anului 
trecut. De atunci, în istoria compani
onilor s-au mai înscris câteva eveni
mente importante: două convenţii, cu 
instructorii de la Snagov şi Buşteni ’97, 
precum şi o nouă serie de pregătire - 
Buşteni ’98, la care au participat şi au 
fost învestiţi alţi 44 de instructori. Iar 
noua idee, sistemul de raportare şi 
evaluare, a dat un proaspăt impuls ac
tivităţii grupelor deja existente. Cred 
că se poate spune deja că „întrecerea 
este în to i"! Bineînţeles, isteţii ştiu că 
întrecerea cea mai de seamă se des
făşoară, în primul rând, cu ei înşişi...

Ar fi multe de spus. A fost sta
bilită Ziua Companionilor, ca o re
cunoaştere a importanţei acestei 
lucrări, ca o subliniere a amploarei 
pe care a luat-o - într-un ritm chiar 
mai rapid decât ne puteam imagina 
la început, acum ceva mai mult de 
un an. Totul seamănă cu ramurile 
pline de muguri şi boboci, care, 
iată, zilele acestea parcă au „explo
dat" , vestindu-şi cu atâta entuzi
asm solia lor de viaţă nouă!

Domnul este cu noi! Fie ca şi noi 
să rămânem în El, şi astfel să nu ni 
se stingă entuziasmul, iar compani
onii să fie tot mai mulţi, o inimă şi-un 
gând, lumini pe pământ...

Cristian Modem este directorul Departa
mentului Tineră în Conferinţa Muntenia 
Corina Tuzla, membră in comunitatea 
Popa Tatu, a absolvit facultatea de 
asistenţă socială, iar din 1997 are d i
plomă de maşter în aceeaşi specializare.
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Teologia bibilică
C

hiar aşa: „bibilică". 
Tocmai citeam nu ştiu 
care dintre publicaţiile 
noastre, când am zărit acel ,,i“ 

strecurat în inima venerabilului ad
jectiv, chiar în mod repetat, deşi 
autorul se gândise, mai mult ca 
sigur, la teologia „biblică11.

Dar nu erorile de redacţie vreau 
să le stigmatizez, chiar dacă acestea 
abundă astăzi în toate publicaţiile, 
îngrijorarea mea este alta. Observ 
tot mai clar o strategie a diavolu
lui, care ia amploare în biserică.
Nu pot să nu văd că această teolo
gie - „bibilică" - cuibăreşte şi 
cloceşte ca la ea acasă în spaţiul 
dintre Nistru şi Tisa. Şi, fiindcă 
poartă nume specifice în diferite 
zone ale ţării, am să mă explic. 
Bibilica se mai numeşte bibiţă, 
găină-de-mare, pichere, pică, 
pipică, pichie, pichiriţă, pirchiţă, 
iar prin Oltenia i se mai zice 
„câţă“ . Este o pasăre frumoasă 
(nu degeaba se numeşte şi găină- 
cu-mărgăritare), deşi nu ştie alt 
cântec decât „Păcat! Păcat!“

Când, însă, un creştin - fiinţă 
raţională - nu ştie alt cântec decât 
„Păcat! Păcat!“ , e cazul să ne 
întrebăm ce fel de biserică zidim 
pe temelia apostolilor şi proro- 
cilor. Vederea cuiva poate deveni 
alarmant de „sfin ţită", încât să 
vadă peste tot păcat şi numai 
păcat. De la Conferinţa Generală şi 
până la fata prezbiterului, de la cei 
care urmează să se boteze până la 
cei care încă - nu înţelege de ce! - 
nu sunt excluşi, această optică de 
câţă prinde numai negativul.

Trăim într-o lume rea, într-adevăr. 
Există rele în guverne şi în 
populaţii, fărădelegi şi corupţie, 
lupte fără noimă şi tragedii. Ieşită 
din lume, biserica este, totuşi, în 
lume. Şi influenţa lumii - imorală, 
amorală sau chiar morală - se 
resimte. Adesea este cazul să ne 
îngrijorăm profund, să ne întristăm 
şi să plângem în rugăciune.
Uneori putem da un sfat părintesc

Florin Lăiu

sau frăţesc (dacă am construit ase
menea relaţii!). Alteori merită să 
mai facem şi haz de noi înşine, 
descoperind că, în sfârşit, suntem 
şi noi, în sensul bun, „ca lum ea", 
că destul am fost „ca  nelum ea".

O mare influenţă în formarea 
mentalităţii noastre o are lectura. 
Cei care se adapă din edituri nese
rioase care scot tot felul de minuni 
despre conspiraţii secrete, masone-

„ Rătăcesc ca o oaie 

pierdută: Caută pe 

robul Tău, căci nu 

uit Legea Ta!“
D avid  (Ps. 119,150)

rie, sionism, piramidologie, vinde
cări psihotronice, farfurii zbură
toare, soarta Atlantidei, Noul 
Ierusalim de la Bucureşti, implan
tarea computerizată a „semnului 
fiarei"... şi multe altele, îşi dezvoltă 
o mentalitate lunatică, ajung mem
bri potenţiali ai legiunilor de speriaţi 
şi manipulaţi ai Fuhrer-ilor unui 
nou holocaust; devin clone ale 
eroilor de carton colorat - născuţi 
din fantezia unor autori care 
urmăresc popularitate şi câştig.

în religie lucrurile stau la fel.
Te poţi adăpa din izvoare sigure, 
cunoscute şi recunoscute, sau din 
tot felul de cărţi şi fiţuici prăsite din 
flori. Dacă în cele seculare există, 
cel puţin, criteriul ştiinţific (aca
demic) care te ajută să evaluezi o 
publicaţie, în religie este mai mult 
loc pentru „creaţie". Este 
domeniul în care distincţia dintre 
realitate şi „fantezie" se şterge 
uneori cu desăvârşire. De aici o 
mulţime de culte inculte, de 
schisme şi prisme, de reforme di
forme. De aici zâzaniile şi şoaptele 
acre, în care bunul simţ este com

plet adormit: cum că nivelurile ad
ministrative ale bisericii sunt con
trolate de iezuiţi...; că psihologia 
învăţată la seminar este ocultism 
în haină ştiinţifică...; că partici
parea ne-membrilor la Sfânta Cină 
împlineşte scopul papalităţii...; 
staţi la pândă, „celebreişîn" a ve
nit şi la noi...; ştiţi, Conciliul Vati
can II a hotărât ca liderii adventişti 
să modifice conştiinţele 
enoriaşilor...; că biserica din alte 
ţări este deja în ecumenism...!

Nu toţi bibiloii sunt obsedaţi 
de acelaşi subiect, dar tema este 
aceeaşi: „Păcat! Păcat!" Priviţi 
cât mai oblic în jurul vostru sau 
nu mai priviţi deloc! Nu întindeţi 
m âna celor care dau mâna cu 
păcătoşii! Jos licenţele în teolo
gie! Jos fem eile de la amvon! Jos 
cu orice sim bol care seamănă cu
o cruce! Nu renunţaţi la paharul 
unic, nu vă puneţi cravată, puneţi- 
vă cravată!

Este destul un singur picheroi 
în fiecare comunitate. Cântecul lui 
disonant se va remarca în toată or
chestra de priveghetori, de neprive- 
ghetori şi de cuci. Păcat! Păcat!
Nu mai este cum era odată! Păcat! 
Păcat! A venit Omega! Păcat! Păcat! 
Pastorul nu-i bun de nimic, com i
tetul doarme, conferinţa vine cu 
îngăduinţa! Bine a zis profeta că 
majoritatea va cădea, de vreme ce 
am rămas numai noi... doi bibiloi!

Unii sunt nemulţumiţi că pastorii 
evită hrana „tare". Vor citate în care 
pot roade oasele altora. înţelegerea 
Mărturiilor este întotdeauna „d i
rectă" - ca la box. Cu cât sunt mai 
tari paragrafele, cu atât sunt mai 
gustate colecţiile. Nu mai pot visa 
frumos, trăiesc ca într-un post con
tinuu, obsedaţi de un singur lucru: 
Păcat! Păcat! Li se pare că, în lo
cul lui Dumnezeu, ei trebuie să 
susţină întregul glob.

Aşteptările lor escatologice sunt 
dintre cele mai pesimiste şi mai în
guste: stă scris că vor fi mântuiţi ex
trem de puţini, deci nu vă preocupaţi
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de evanghelizare, ci de curăţirea 
bisericii. Nu faceţi planuri pe ter
men lung, nu urmăriţi dezvoltarea, 
progresul, pregătirea, fiindcă nu mai 
este timp... Dumneavoastră, frate, vă 
ocupaţi cu profeţiile; când vine odată 
decretul acela? Am auzit că unele 
plăgi au şi început să cadă...

Oare când vom ajunge nişte 
creştini maturi, scăpând de această 
mentalitate de copii speriaţi? Desi
gur, multe dintre aceste preocupări 
sunt legitime. Este drept să ne ob
sedeze căderile celor dragi, dacă-i 
iubim. Este normal să ne preocupe 
şi mersul bisericii generale şi mer
sul istoriei. Dar eu mă refer aici la 
un mod de gândire orientat exclusiv 
spre cele negative, care se aşteaptă 
numai şi numai la rău şi se teme când 
sunt semne bune; o mentalitate 
combinată cu destulă ignoranţă, 
cu oarecare infatuare „profetică" 
şi cu lipsa îngrijorătoare a măsurii 
şi a bunului simţ.

Oare nu ştie Dumnezeu să-Şi 
conducă biserica, încât este nevoie 
de grija abuzivă a unei reţele de 
agenţi dreptcredincioşi care să-i 
asigure salvarea? Ei vin ba din Un
garia, ba din Germania, ba din 
Statele Unite şi otrăvesc sufletele 
unor fraţi slabi - sau prea tari! 
Trecând peste organizaţia legitimă 
a bisericii, ei îşi organizează pro
priile misiuni, în curtea noastră sau 
în afară. Unii joacă rolul unei 
„rămăşiţe" separate, alţii rolul de 
ultimi profeţi în Israel. Toţi aceşti 
păuni văietători şi pui de pică nu fac 
decât să ciugulească rănile bisericii, 
acolo unde le găsesc, şi să le inven
teze, acolo unde încă nu sunt. Unii 
câştigă bine din această afacere, dij- 
muindu-i subtil pe credincioşi, alţii 
se mulţumesc cu tributul de 
credinţă şi onoare. în general vor
bind, sunt conştiinţe adventiste, 
nimic de zis. Nici n-am dreptul să 
le judec intenţiile şi sinceritatea. 
Dar, în mod sigur, nu acesta este 
Spiritul pentru care S-a rugat Dom 
nul în acea noapte a trădării.

Aproape am început să regret 
că am scris Sindromul Minneapo- 
lis, un eseu de istorie adventistă, in
complet şi limitat, în care unii au 
găsit lucruri ,,tari“ cu care să-şi ali
menteze spiritul. Dacă aş mai scrie 
astăzi aşa ceva, aş avea nu doar un

plus de informaţii, dar şi mai mult 
echilibru, mai multă bunăvoinţă de 
a-i înţelege pe nesuferiţii de „libe
rali" . Nu sunt de acord cu nici o folo
sire a cărţii într-un mod care să slă
bească autoritatea bisericii sau să 
înnegrească dezvoltarea ei teologică.

Vreau să fiu bine înţeles: în 
ciuda ironiilor mai puţin fine din 
acest articol, nu condamn pe nici 
un credincios sau pastor a cărui 
conştiinţă este torturată de primej
diile păcatului şi rătăcirilor speci
fice acestui timp primejdios. Şi eu 
sunt frământat de asemenea griji.
Şi eu mă rog. Şi eu bocesc. Şi eu 
lupt. Uneori mă simt căzut pe 
brânci. Ba încă îmi aduc aminte 
foarte bine că uneori am fost şi eu 
un „bibiloi" ameţit adesea de veşti

„Rugăciunea Domnu
lui Hristos... din loan 

17, trebuie să fie cre

zul bisericii noastre. 
Ea ne arată că dis

putele şi dezbinarea
A

dintre noi II dezono

rează pe Dumnezeu.”
Ellen White (1899, 3S M 21)

proaste şi de păcatele altora. Am 
pierdut ocazii de a mă bucura de 
aspectele pozitive ale lucrării lui 
Dumnezeu în biserică şi în afara 
ei. Am pierdut ocazii de a mă dez
volta într-un spirit de iubire, de 
apreciere. Prea ocupat cu critica 
„constructivă", cu măsurătoarea 
bisericii, eram gata să devin pericu
los de sfânt, dacă n-ar fi fost mai 
puternică pasiunea pentru teologie
- care mi-a furat atenţia şi a 
început, treptat, să mă umilească.

Sper că pledoaria mea pentru o 
gândire pozitivă şi pentru un dram 
de bun simţ în plus va fi bine 
primită. Am destui prieteni care 
suferă de această „pichiristică" şi

chiar de „bibilografie". Oarecum 
simpatizez cu ei, nu mi-am pierdut 
compasiunea. Dar am găsit că şi 
aceasta este o deşertăciune şi goană 
după vânt. Biserica are nevoie de 
braţe tari, nu de limbi oţetite. 
Păcătoşii au nevoie de rugăciunile 
şi eforturile credinţei noastre, pen
tru ca nimeni „să nu piară, ci să 
aibă viaţa veşnică". Nu este nevoie 
de imaginaţie încinsă şi de ochi 
răi, nu este nevoie de râvna lui 
Iehu, ci de minţi şi inimi pregătite, 
de un adventism creştinesc, „cu 
faţă um ană". Poate că este nevoie, 
uneori, pentru cei grăbiţi spre un 
viitor balaamic, să audă glasul 
măgăriţei. Dar cel care iubeşte 
acest rol să nu fie prea sigur de un 
loc printre oile Domnului.

Nu poţi fi fericit în credinţă, 
nu poţi trăi bucuria  m ântuirii 
dacă eşti consum at de obsesia 
păcatului, de im perfecţiuni, de 
partea goală a paharului. Viaţa 
aceasta, lum ea aceasta, păcătoşii 
din afară sau dinăuntru au şi 
părţi bune, pentru care m erită să 
te bucuri şi să exprim i aprecieri.

Aproape că te întrebi, câteodată, 
dacă aceşti „sfinţi" n-ar fi fost mai 
echilibraţi, mai utili şi, poate, mai 
curaţi după o baie în „mocirla păca
tului" decât ţinându-se sub clopot 
de sticlă şi osândind tot ce are cu
loare. Ar fi avut de învăţat chiar din 
izvoarele poluate ale lumii, ar fi 
fost pregătiţi pentru viaţa aceasta, 
dacă nu pentru cea viitoare. I-ar fi 
înţeles, poate, mai bine pe cei 
greşiţi... Bineînţeles că nici aceasta 
nu este o soluţie; de altfel, am 
văzut că unii nu-i pot iubi pe alţii 
care practică aceleaşi păcate...

Dacă este adevărat că sfârşitul 
este aproape, nu atmosfera de panică 
sau ruperea resteielor va aduce sal
varea. Da, e nevoie de neprihănire. 
Dar, alături de ea, avem nevoie la 
fel de mult să cultivăm speranţa, 
încrederea, spiritul de unitate, 
îngăduinţa creştină şi iubirea faţă 
de toţi aceia pentru care a murit 
Domnul Isus. Există un loc sigur 
în cer pentru un asemenea spirit. 
Iar dacă unii nu vor vedea raiul, 
dragostea noastră să fi fost singu
rul paradis pe care l-au gustat.

Florin Lăiu predă la Institutul
Teologic Adventist.
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Mai multe crudităţi
sau numai crudităţi?

I
n ultima vreme am primit o 
serie de scrisori de la membri 
din diferite zone ale ţării, care 
ne solicită precizări referitoare la 

dieta de crudităţi. Majoritatea celor 
care ne scriu pornesc de la dieta 
originară dată de Dumnezeu om u
lui, expusă în Genesa 1,29, şi trag 
concluzia că aceasta era formată 
numai din alimente vegetale, con
sumate în stare crudă. Raţionamen
tul continuă: dacă această dietă 
de crudităţi a fost dieta ideală pen
tru om şi dacă Ellen W hite afirmă 
în repetate rânduri că poporul lui 
Dumnezeu din vremea sfârşitului 
trebuie să se întoarcă la dieta din 
Eden, nu cumva ar trebui să con
sumăm numai vegetale crude? Iată 
întrebarea căreia ne propunem să-i 
oferim un răspuns în cele ce ur
mează, fără pretenţia că va fi unul 
exhaustiv.

Problema dietei de crudităţi tre
buie discutată din mai multe per
spective.

1. Sursa: Genesa 1,29 sau 
cartea Hrana vie?

Am avut surpriza să constat că 
mulţi dintre cei care mi-au adus în 
atenţie subiectul dietei de crudităţi 
au ajuns la concluzia că este nece
sar să consumăm numai alimente 
crude în urma lecturării altor texte 
decât cel din Genesa 1,29. Cel 
mai adesea este vorba de cartea 
Hrana Vie sau de Comorile ştiinţei 
privind sănătatea, de Em st Giinter. 
O dată căpătată această convin
gere, ea este susţinută cu texte bi
blice precum cel amintit şi cu 
pasaje din Spiritul Profeţiei.

Deşi lucrările lui conţin mult 
adevăr, Em st Giinter nu poate fi 
considerat o sursă de îndrumare 
privind vieţuirea sănătoasă şi dieta 
adecvată, din mai multe motive, 
întâi, el nu a fost medic, şi lipsa 
unei educaţii medicale temeinice

Gily lonescu

se vede, de exemplu, din afirmaţia 
nefondată pe care o face în repetate 
rânduri, cum că ar trebui să con
sumăm alimentele crude, pentru a 
nu distruge enzimele din ele, care 
dau viaţă hranei. Ei bine, este un 
adevăr elementar al fiziologiei 
acela că enzimele din alimente, 
care sunt nişte substanţe proteice, 
sunt total inactivate de îndată ce 
ajung în contact cu sucul gastric 
(care este un acid puternic), după 
care sunt descompuse în părţile 
componente (adică in aminoacizi) 
şi apoi absorbite din tubul digestiv 
în sânge, rămânând ca organismul 
să le folosească aşa cum va şti mai 
bine. Este posibil ca din ele să fie 
fabricate din nou enzime, dar aces
tea nu au nimic a face cu enzimele 
din hrană, iar alimentele gătite sunt 
o sursă de aminoacizi cel puţin al 
fel de bună ca şi cele crude.

în al doilea rând, Em st Giinter 
nu are, din câte cunoaştem, girul 
inspiraţiei divine, care să compen
seze (şi chiar să depăşească) 
limitele cunoaşterii medicale a 
timpului său, aşa cum este cazul 
sorei Ellen White. în acest context, 
aş dori să atrag atenţia distribuito
rilor de literatură din bisericile lo
cale să se gândească bine înainte 
de a expune spre vânzare o carte. 
Mi se pare neinspirată ideea ca în 
aceste locuri să fie distribuite cărţi 
scrise de Em st Giinter şi mai ales 
de dr. Dom Laza, al cărui Îndrumar 
profilactic şi terapeutic de medicină 
naturistă, deşi conţine o mulţime 
de sfaturi bune şi face mereu 
referire la afirmaţii ale Spiritului 
Profetic, are un capitol (de peste 
30 de pagini), referitor la reflexolo- 
gie. Asemenea lucrări creează con
fuzie şi ne familiarizează cu 
mijloace „terapeutice11 îndoiel
nice, bazate pe o filozofie păgână.

Pe de altă parte, ştiu că sunt 
mulţi oameni sinceri, care caută 
adevărul textului sfânt şi care se 
întreabă dacă Dumnezeu ne cere 
într-adevăr să ne limităm la o 
dietă de crudităţi. Aceasta ne duce 
la a doua perspectivă a abordării 
problemei în discuţie:

2. Ce spun de fapt Biblia şi 
Spiritul Profetic despre di
eta de crudităţi?

Pentru mine, a fost interesant 
să remarc faptul că Sfânta Scrip
tură şi scrierile sorei W hite fac 
foarte puţine referiri explicite la 
ham a crudă. Biblia conţine un sin
gur text de acest fel - Exod 12,9: 
„Să nu-1 mâncaţi crud sau fiert în 
apă; ci să fie fript la foc: atât 
capul, cât şi picioarele şi mărun
taiele" . Este vorba de modul în 
care israeliţii urmau să consume 
mielul pascal. Recomandarea ex
presă era ca acesta să nu fie mâncat 
crud, ci fript. Există, desigur, şi 
pasaje biblice care conţin în mod 
implicit ideea de crudităţi, exem
plul cel mai grăitor fiind chiar 
Genesa 1,29: „Ş i Dumnezeu a zis: 
’lată că v-am dat orice iarbă care 
face sămânţă şi care este pe faţa 
întregului pământ, şi orice pom, 
care are în el rod cu sămânţă: 
aceasta să fie hrana voastră’" . Dar 
subliniez faptul că în acest text ni 
se spune din ce era compusă dieta 
originară, nu cum  urma ea să fie 
consumată.

Sunt multe lucruri pe care Bi
blia le omite, dar avem asigurarea 
că tot ce este important pentru 
mântuirea noastră poate fi găsit în 
mod explicit în ea. Se pare că dieta 
de crudităţi nu face parte din 
această categorie. De fapt, încă 
din cele mai vechi timpuri biblice, 
prepararea termică a hranei era 
frecvent utilizată în poporul lui 
Dumnezeu. Astfel:
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• Genesa 25,29, îl găsim pe 
Iacov pregătind o supă de linte.

• în Exod 16,23, Moise le arată 
israeliţilor că mana fiartă şi coaptă 
(vezi şi Numeri 11,8) în ziua a şasea 
putea fi păstrată fără se se strice şi 
consumată în ziua Sabatului.

•  în 1 Regi 17,8-16, putem citi 
cum văduva din Sarepta Sidonului 
i-a gătit (pe foc) o turtă lui Ilie, 
folosind ultimele ei rezerve de 
făină şi untdelemn.

•  în 2 Regi 4,38, Elisei 
pregăteşte o ciorbă pentru fiii 
proorocilor.

•  în Ioan 21,9, însuşi Isus le 
oferă ucenicilor hrană gătită.

Pâinea, aliment de bază în 
toate timpurile, era pregătită în 
timpurile biblice din făină ameste
cată cu apă şi drojdie, de obicei 
frământată, apoi pusă în vase spe
ciale şi coaptă la cuptor.

Pâinea a jucat un rol important 
în sistemul religios al israeliţilor. 
Astfel, pâinea pentru punerea 
înainte din templu simboliza 
prezenţa lui Dumnezeu alături de 
poporul Său. în Noul Testament, 
Isus Se numeşte pe Sine „adevăra
ta pâine din cer“ (Ioan 6,32), 
„Pâinea lui Dumnezeu" (6,33), 
„Pâinea vieţii" (6,35) şi „pâinea 
care s-a coborât din cer" (6,41). 
M ana căzută în mod miraculos din 
cer a devenit un simbol al lui Isus. 
El este hrana spirituală şi suprana
turală care a fost zdrobită de piatra 
păcatelor omenirii, frământată şi 
apoi încinsă în cuptorul ispitelor, 
batjocurii şi crucificării. Hrana vie 
ajunge aşa numai după ce moare. 
Oare S-ar fi folosit Tsus de acest 
simbol dacă coacerea pâinii ar fi 
un procedeu care distruge valoarea 
nutritivă a grâului?

Ce are de spus Spiritul Profetic 
referitor la dieta de crudităţi? întâi 
de toate, cum am mai spus, Ellen 
White foloseşte foarte rar termenul 
„crud" când vorbeşte despre ali
mentaţie. Iar atunci când îl folo
seşte, nu este nicidecum limitat la 
alimentele vegetale. (Vezi sfatul ei 
de a consuma, în anumite situaţii, 
ouă crude de la găini sănătoase.) 
în schimb, ea dă instrucţiuni des
tul de precise cu privire la modul 
în care trebuie coaptă pâinea: 
„Pâinile ar trebui să fie mici şi

atât de bine coapte, încât, pe cât 
este posibil, germenii de drojdie să 
fie distruşi". Iar despre cereale 
scrie: „Cerealele... ar trebui gătite 
timp de mai multe ore" (Divina 
Vindecare, pag. 300). Aceasta 
înseamnă că fierberea trebuie să 
aibă loc la foc mic şi timp îndelun
gat. De fapt, în scrierile ei apar 
foarte multe referiri şi sfaturi cu 
privire la gătirea alimentelor, încât 
am considerat că va fi mai utilă 
prezentarea celor mai reprezenta
tive dintre ele separat, într-unul 
dintre numerele viitoare ale re
vistei, într-o selecţie comentată 
alcătuită de dr. Valentin Nădăşan.

3. Câteva argumente bio
chimice în favoarea pregă
tirii termice a alimentelor

Multe alimente vegetale se 
pretează la a fi consumare în stare 
naturală, fără preparare termică, şi 
sunt foarte sănătoase. Ca exemple 
pot fi citate majoritatea fructelor, 
unele legume, zarzavaturi, rădăci- 
noase, nuci şi seminţe. Altele, însă, 
nu pot fi folosite decât după ex
punerea lor la acţiunea căldurii, 
pentru a deveni mai uşor dige
rabile. Din această categorie fac 
parte cerealele, leguminoasele şi 
unele rădăcinoase.

Cerealele şi seminţele conţin în 
mod natural o serie de compuşi 
chimici care asigură conservarea 
lor timp îndelungat, până când 
găsesc condiţii propice germinării. 
Unii dintre aceştia sunt inhibitori 
puternici ai enzimelor din sucurile 
digestive (antiproteaze, de ex.), 
ceea ce înseam nă că digestia şi 
asimilarea lor sunt semnificativ 
stânjenite atunci când sunt consu
mate crude. Aceşti compuşi sunt 
inactivaţi prin trei procedee: b io 
chimic (încolţirea), termic 
(gătirea) şi m ecanic (măcinarea 
în particule fine).

Concluzia este că ele vor putea 
fi folosite ca hrană numai după ce 
au parcurs cel puţin unul dintre 
aceste procedee. Fiecare dintre ele 
are avantajele şi limitele sale: 
încolţirea creşte substanţial 
conţinutul de vitamine, dar nu dis
truge toţi inhibitorii enzimelor di
gestive şi nu fragilizează pereţii 
celulari, prepararea termică creşte 
cel mai mult digestibilitatea, prin 
dizolvarea pereţilor duri ai 
celulelor vegetale şi disponibi
lizarea substanţelor nutritive, dar 
are dezavantajul că distruge sub
stanţele nutritive termolabile 
(unele vitamine, de ex.), iar măci
narea face posibilă obţinerea unor
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alimente deosebit de gustoase şi 
variate, dar necesită prelucrare ul
terioară.

Echilibrul şi variaţia  sunt prin
cipiile de căpetenie care vor ghida 
alegerile noastre în această 
privinţă. Aceasta înseamnă că nu 
ne vom limita, de exemplu, la a 
consuma cerealele numai sub 
formă încolţită, oricât de valoroase 
ar fi ele. De asemenea, vom face 
apel la toate mijloacele de gătire a 
cartofilor (cu excepţia prăjirii în 
ulei), pentru că astfel vom include 
în dieta noastră unul dintre cele 
mai valoroase şi mai accesibile 
vegetale.

Este timpul însă pentru o pre
cizare importantă: cei mai mulţi 
dintre noi avem nevoie să inclu
dem mai multe alimente vegetale 
crude în alimentaţie. Tradiţia culi
nară românească tinde să pună 
prea mult accentul pe realizarea 
unor reţete complicate, cu multe 
ingrediente (printre care grăsimile 
ocupă un loc de frunte) şi cu 
tehnici de gătire nerecomandabile 
(prăjirea în grăsime, de exemplu), 
precum şi pe folosirea exagerată a 
supelor. Există în popor prejude
cata că alimentele vegetale consu
mate în stare crudă pot constitui 
cel mult un aperitiv sau un desert, 
dar în nici un caz o hrană adevă

rată. însă nimic nu este mai departe 
de adevăr! Iată drept dovadă, pe 
scurt, recomandările Organizaţiei 
Mondiale a Sănătăţii (OMS) referi
toare la alimentaţia sănătoasă:

•  Grăsimile alimentare trebuie 
să reprezinte 15-30% din totalul 
caloriilor consum ate.1 Dintre aces
tea, grăsimile saturate (animale) 
vor reprezenta 0-10% din totalul 
caloriilor, iar acizii graşi polinesa- 
turaţi, 3-7% din totalul caloriilor.2

•  Cantitatea de colesterol ali
mentar consumat pe zi va fi între 0 
şi 300 m g .3

•  Glucidele4 vor reprezenta 55- 
75% din caloriile consumate. Din
tre acestea, glucidele complexe 
(amidonurile) vor reprezenta 50- 
70% din totalul caloriilor, iar glu
cidele simple (zaharurile) - 1-10%.

•  Se vor co n su m a  z iln ic  
25-35 g de fibre vegetale.

•  Proteinele 5 vor reprezenta 
10-15% din totalul caloriilor.

Dacă veţi avea curiozitatea să 
studiaţi comparativ dietele vege
tariene şi cele omnivore, veţi con
stata că primele respectă cu mare 
uşurinţă toate recomandările de 
mai sus, în timp ce cele camate le 
încalcă (adesea grosolan) pe toate. 
Acesta este şi motivul pentru care 
OMS recomandă consumarea a 
minimum 400 g de legume şi

fructe pe zi şi a cel puţin 30 g de 
leguminoase, nuci şi seminţe. O bună 
parte dintre acestea pot fi consu
mate - şi chiar este recomandabil 
să fie consumate - în stare crudă.

Despre beneficiile importante 
ale crudităţilor dau mărturie ame
liorările semnificative pe care bol
navi de diferite boli, uneori foarte 
grave, le obţin în urma unei „cure 
de crudităţi". Credem însă că tre
buie să facem distincţie între 
folosirea exclusivă  a crudităţilor 
pentru o perioadă limitată de timp, 
de obicei în scop terapeutic, şi limi
tarea dietei doar la vegetale pentru 
tot restul vieţii.

Concluzie
Deşi Sfânta Scriptură şi Spiri

tul Profetic vorbesc despre valoa
rea nutritivă a unor produse vege
tale proaspete, ele nu ne învaţă că
o dietă alcătuită în exclusivitate 
din crudităţi ar avea calităţi nutri
tive excepţionale şi nu fac referiri 
speciale la aceasta ca fiind singura 
dietă recomandabilă. în nici un caz 
nu putem trage concluzia că adop
tarea unei astfel de diete este un 
test al spiritualităţii cuiva. Exage
rarea ne dăunează, indiferent de di
recţia spre care deraiem de la linia 
temperanţei. Desigur, se poate trăi 
destul de mult timp cu o dietă 
foarte săracă în crudităţi. Se poate 
trăi (chiar mult mai bine) şi cu o 
dietă de crudităţi. D ar cea mai 
bună este dieta echilibrată, care 
îm bină avantajele folosirii vege
talelor crude şi ale celor gătite şi 
care compensează punctele slabe 
ale fiecăreia. Poftă bună!

1 1 g de grăsime dă prin ardere meta
bolică 9 calorii.

2 Carnea conţine între 60 şi 80% din 
calorii sub formă de grăsimi, majoritatea 
saturate.

3 Un singur gălbenuş de ou de găină 
conţine peste 200 mg de colesterol.

4 1 g de glucide dă prin ardere meta
bolică 4 calorii.

5 1 g de proteină dă prin ardere meta
bolică 4 calorii.

Dr. Gily Ionescu este directorul De
partamentului Sănătate in Uniunea 
Română.
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e-ai jucat vreodată cu un
i  bum erang? Bum erangul 

este un lemn îndoit. Sea
mănă cu litera V. îl  ţii de un capăt 
şi, cu o mişcare rapidă a mâinii, îl 
arunci în aşa fel, încât să se învâr
tească prin aer. Oamenii care au 
exersat mult şi ştiu exact ce să facă 
pot arunca un bum erang aşa încât, 
în timp ce se află în aer, el să se în 
toarcă spre ei. Ei pot face ca 
bumerangul să vină înapoi la ei.

Unii oameni pot face la fel şi 
cu un disc. Ei ştiu sub ce unghi să 
arunce discul şi cât de repede să-şi 
mişte mâna când îi dau drumul. 
Asta cere mult exerciţiu. După ce 
înveţi, nu trebuie să mai alergi 
după disc, când îl arunci. Doar stai 
pe loc şi îl prinzi.

Bumerangul se întoarce la cel 
care îl aruncă, datorită curburilor 
lui. „Braţele" lui au forma aripilor 
de avion: sunt curbate la vârf şi 
drepte la bază. Când trece prin aer, 
aerul se mişcă ceva mai repede 
peste vârfurile curbate. Şi, pentru 
că bumerangul se învârteşte, aerul 
nu îl loveşte în acelaşi fel pe toată 
suprafaţa. Astfel, bumerangul îşi in
versează sensul de deplasare în aer.

Poate că ştii să faci o minge să 
se învârtească aşa încât să se în
toarcă la tine. Sau poate ştii să te 
joci cu un yo-yo, aşa încât să-l 
prinzi în m ână. Ideea de a face 
luc ru rile  să se în toarcă  la tine 
este ceva extraordinar în lumea 
jucăriilor.

Ea este importantă şi în alte 
domenii. Ai auzit vreodată ex
presia „Ceea ce se duce învârtin- 
du-se se întoarce învârtindu-se“ ? 
Trebuie să recunosc, pare absurd. 
Oamenii care o folosesc vor să 
spună că faptele tale influenţează 
ceea ce ţi se va întâmpla mai târ
ziu. Ceea ce faci „se va întoarce în-

Rosy Tetz

vârtindu-se“ iarăşi. Purtarea ta va 
fi ca un bumerang, adică oamenii 
te vor trata la fel, la rândul lor.

A celaşi gând se găseşte în 
Biblie, unde este exprimat într-un 
mod şi mai neobişnuit: „Aruncă-ţi 
pâinea pe ape, şi, după multă 
vreme, o vei găsi iarăşi!" (Ecl. 

11,1)
Ştii, Biblia nu vrea să spună că 

trebuie chiar să-ţi arunci pâinea pe 
ape. Câteodată Biblia foloseşte 
jocuri de cuvinte ca să ne ajute să 
„prindem" o idee. Dar ce ar putea 
să însemne versetul acesta?

Există păreri diferite cu privire 
la originea acestei zicale. Unii 
oameni cred că se referă probabil 
la negustorii care călătoreau cu 
corăbiile ca să cumpere lucruri pe 
care apoi le vindeau. Alţii cred că 
versetul acesta vorbeşte poate 
despre plantarea orezului pe câm
purile mlăştinoase. Dar cei mai

mulţi consideră că se r o n  la 
felul în care îi tratăm  ţ^ ^ em e n ii 
noştri.

O versiune a Bibliei traduce ast
fel versetul acesta: „F ă lucruri 
bune oriunde mergi. După o vre
me, binele pe care îl faci se va în
toarce în ajutorul tău" (vers. 1, 
după In tern a tio n a l C h ild re n ’s 
Bible).

Dacă le dai totdeauna şi fraţilor 
tăi sau surorilor tale din ce ai tu, 
cum crezi că se vor simţi, când va 
fi cazul să-ţi dea din ce au ei?
Dacă îi faci complimente mamei 
tale, dacă vorbeşti politicos cu pro
fesorii şi dacă le iei apărarea întot
deauna prietenilor tăi, ce crezi că 
vor spune ei despre tine? Dacă eşti 
ascultător, crezi că vei avea multe 
necazuri?

La urm a urmei, aruncarea 
pâinii pe ape este ceva foarte 
logic.

Adventist Review, 22 ianuarie 1998
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MDton Lee, 82 de ani, pionier 
al lucrării adventiste în sudul 
Chinei, a murit într-un acci
dent. Accidentul s-a produs 
în apropiere de St. Helena, 
California, pe 4 decembrie
1997. Soţia sa, Helen, a ador
mit la volan şi m aşina s-a 
izbit de un copac. Născut la 
Shanghai, China, în 1915, 
fratele Lee a fost fiul lui 
Frederik Lee, care a lucrat 
vreme îndelungată ca editor 
asociat al revistei Adventist 
Review. în  timpul celui de-al 
doilea război mondial, Lee a 
început să lucreze pentrn po
porul Miao, din China. Im ediat 
după război, Lee a condus 
adunări de evanghelizare în 
Piaţa T ’ien-an-men, din Bei
jing. Vorbea cursiv m an
darina, limba naţională a 
Chinei. El a iniţiat lucrarea 
prin radio şi televiziune în 
China şi Taiwan. A  înregistrat 
1.200 de emisiuni, dintre care 
multe sunt difuzate şi astăzi. 
Helen a tradus înregistrările 
The Biblie in Living Sound în 
chineză. în total, fratele Lee 
a lucrat peste 50 de ani în 
China, Hong Kong şi Taiwan.

Adventist Review, 8 ian. 1998

O delegaţie adventistă a 
făcut un sondaj cu privire 
la creştinism în China. Prin
cipalul scop al vizitei a fost 
întâlnirea conducătorilor ad 
ventişti cu oficialităţile şi cu 
conducătorii adventişti din 
China şi evaluarea nevoilor 
lucrării noastre, prin cunoaş
terea lor în m ijlocul poporu
lui şi culturii chineze.

Echipa a vizitat şase bise
rici adventiste care au apro
barea să ţină servicii divine 
în Sabat. Alte grupări pro
testante din aşa-numita The 
Three-Self M ovem ent ţin 
adunări duminica. The 
Three-Self M ovem ent este 
organizaţia finanţată de stat, 
care îi cuprinde pe toţi 
creştinii.

De când a fost redată liber
tatea religioasă în China, la 
sfârşitul revoluţiei culturale, 
biserica cunoaşte o creştere 
fenomenală. Se estimează că 
în prezent sunt 10 milioane 
de creştini protestanţi în

China, faţă de 700.000 de 
membri în anii 1950. Există
12.000 de biserici deschise 
pentru închinare publică. Pe 
lângă acestea, în toată China, 
sunt încă 25.000 de locuri de 
închinare. Adventiştii numără 
peste 230.000 de membri, care 
se închină în 600 dc biserici.

Formarea pastorilor tineri 
este una dintre principalele 
nevoi în China, spune fratele 
P. D. Chun, preşedintele D i
viziunii Asia de nord-Pacific. 
Creştinii protestanţi din China 
au înfiinţat 17 seminare teolo
gice, inclusiv Seminarul Teo
logic din China de est, care a 
fost vizitat de cei zece m em 
bri ai echipei. Nouă studenţi 
adventişti învaţă la acest semi
nar, care are în total 100 de 
studenţi.

„A  fost o vizită foarte folo
sitoare pentru conducătorii 
bisericii noastre, care pot face 
planuri să ajute bisericile 
creştine din C h in a", spune 
fratele Chun. „China prezintă 
o provocare enorm ă pentru 
Biserica Adventistă Mondială. “

Adventist Review, 12 feb. 1998

Biserica din Corea creşte 
în pofida crizei economice.
Deşi declinul econom ic are 
efecte grave asupra ţării, 
conducătorii Bisericii A d
ventiste din China cred că 
biserica va creşte.

„Până acum, s-a rapor
tat că au fost botezate 6500 
de persoane. Num ărul m em 
brilor adventişti din Corea 
s-a ridicat astfel la 145.000, 
adică un adventist la 670 de 
locuitori. Aceşti membri se 
închină în  670 de biserici", 
spune B. S. Um, secretarul 
Uniunii Coreene.

K. D. Kim, trezorierul uni
unii, spune că zecimea intrată 
în 1997 a crescut cu 18 % faţă 
de anul 1996, o creştere sub
stanţială având în  vedere de
precierea monedei naţionale 
în raport cu monedele străine.

S ituaţia  econom ică 
a fectează însă  program ul 
de angajări al bisericii. Pen
tru 199 8 nu sunt prevăzute 
creşteri salariate, nici noi an
gajări de personal administra
tiv. N um ărul pastorilor va

creşte foarte  puţin, faţă de 
cel al m em brilor.

Totuşi, conducătorii ad
ventişti rămân optimişti şi 
au „u n  spirit încreză to r şi 
curajos" în ce priveşte viitorul. 
Această atitudine este demon
strată clar de S. W. Han, 
preşedintele uniunii, care şi-a 
afirmat dorinţa puternică de 
înfiinţare a unei şcoli sani
tare la Universitatea Adven- 
stistă Sahm yook din Corea.

Adventist Review, 12 feb. 1998

Adunări disidente din  
Ucraina se reunesc cu Bise
rica Adventistă de Ziua a 
Şaptea. Două comunităţi ale 
adventiştilor din Mişcarea de 
Reformă s-au reunit cu Biserica 
Adventistă de Z iua a Şaptea 
în Ucraina. Grupările refor
miste se despărţiseră de 
Biserica Adventistă în 1928.

Cu ocazia unor ceremonii 
care au avut loc pe 12 oc
tombrie şi pe 15 noiem brie
1997, bisericile reform iste 
de la Nikopol şi de la Per- 
vomaisk, s-au unit cu bise
ricile adventiste locale.

Primul pas spre reunire 
a fost ţinerea de seminarii 
cu pastorii reformişti. Un alt 
pas im portant a fost căsăto
ria unei m em bre a bisericii 
adventiste cu un pastor re
formist. El şi-a schimbat 
concepţiile anterioare şi i-a 
influenţat pe cei pe care îi 
învăţa.

Cele două organizaţii re
ligioase nu se deosebesc 
m ult în ce priveşte doctrina. 
Stilul de viaţă reform ist este 
mai conservator.

Vorbind despre servi
ciul de împăcare, Vladim ir 
Prolinsky, director pentru 
M isiunea Globală în U ni
unea Ucraineană, s-a referit 
la atm osfera constructivă: 
„S -a  întâm plat ceva foarte 
em oţionant în ziua aceea. 
M em brii din două biserici 
care în  trecut se îm potrivise
ră una alteia au promis că îi 
vor servi lui Dum nezeu îm 
preună, că vor sprijini uni
tatea şi că vor crea un spirit 
de toleranţă şi de înţelegere. 
Oamenii au simţit în acea zi 
o atmosferă cerească".

Adventiştii reformişti 
din Belgorod-Dnestrovski 
şi-au exprim at dorinţa de a 
se uni cu biserica şi se 
poartă discuţii cu alte trei 
grupări reformiste.

Adventist Review, 15 ian. 1998

U n iversita tea  L om a  
L inda lansează o nouă re
vistă despre vegetarianism.
Fiecare număr din Vegetarian 
Nutrition and Health Letter 
va conţine un articol despre 
un subiect de larg interes, 
scris de experţi de seamă în 
nutriţie, p recum  şi in 
form aţii despre  cele mai re
cen te  cercetări.

„Până  acum, nici o pu
blicaţie a vreunei universităţi 
nu s-a ocupat exclusiv de ve
getarianism " , spune Patricia 
Johnson, decan ad junct al 
Şcolii de Sănătate Publică 
din cadrul U niversităţii 
Lom a Linda. „A vând în 
vedere că num ărul de vege
tarieni este în creştere, este 
m ai m ultă  nevoie decât 
oricând de informaţii pre
cise prezentate într-un mod 
uşor de înţeles, aşa încât 
consum atorii să le poată 
folosi în scopuri practice."

Adventist Review, 15 ian. 1998

Preşedintele Indiei îşi 
exprim ă aprecierea faţă 
de adventişti. Cu ocazia 
unei întâlniri cu preşedin
tele Diviziunii Asia de sud, 
Ronald D. W atts, preşedin
tele Indiei, K. R. Narayanan, 
şi-a exprim at aprecierea 
pentru aportul Bisericii 
Adventiste în  folosul ţării.

Narayanan s-a referit la 
Spitalul Adventist Ottapalam 
din Kerala, deoarece din acest 
district a fost ales prima dată 
în parlament. De asemenea, 
şi-a exprim at aprecierea pen
tru contribuţia Agenţiei A d
ventiste pentru Refacere şi 
Dezvoltare (ADRA), care a 
făcut foraje pentru a ajuta la 
furnizarea apei potabile. în 
conversaţia  sa cu  W atts, 
p reşed in te le  indian şi-a pre
zentat filozofia cu privire la 
in tegrita te  şi onestitate în 
viaţa publică.
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„Sunt foarte bucuros 
pentru că am avut posibili
tatea să mă întâlnesc cu dl 
N arayanan", a spus fratele 
W atts. „D om nia sa conduce 
cel mai mare stat democratic 
din lume, cu o populaţie de 
950 de milioane de locuitori, 
aşa că are un program  foarte 
încărcat. M -am  bucurat pen
tru că am putut să m ă rog 
pentru domnia sa şi pentru 
responsabilitatea sa de a 
conduce poporul indian în 
secolul douăzeci şi unu.“

La această întâlnire, care 
a avut loc pe 8 decembrie 1997, 
fratele W atts a fost însoţit 
de John-W. W ycliffe, care 
lucrează la Conferinţa G ene
rală. W ycliffe, m em bru în 
comitetul executiv al D ivizi
unii Asia de sud, este din 
Kerala şi îl cunoaşte per
sonal pe preşedinte.

Adventist Review, 26 mar. 1998

Preţul estim ativ corect 
pentru cazare şi masă la ca
sele de odihnă de la Sovata 
şi V a tra  D o r n e i e s te  de
50.000 lei pe zi de persoană, 
nu 25.000 lei, cum se anunţase 
în numărul din februarie al 
Curierului Adventist.

Radio Vocea Speranţei
- programul pe unde scurte.
începând cu data de 29 martie
1998, emisiunile transmise de 
Radio Vocea Speranţei, post 
care aparţine Bisericii A dven
tiste, pot fi recepţionate zil- 

‘ nic, între orele 19:00 şi 20:00, 
pe lungimea de undă de 49 m, 
cu frecvenţa de 5890 kHz.

Patru titluri noi de casete 
audio înregistrate de Radio 
Vocea Speranţei. Radio Vocea 
Speranţei a pregătit o nouă se
rie de casete audio, cu următoa
rele titluri: Ramuri de lumină 
şi Vis de iam a - melodii prelu
crate, respectiv compuse, şi 
interpretate de Adrian Stroici, 
Experienţe din Filipine, volu
mul II şi Puterea Credinţei, 
volumul III - povestiri pen 
tru mici şi mari, prezentate 
de Lucian Cristescu.

Casetele pot fi procurate 
de la centrele de căite ale Casei 
de Editură Viaţă şi Sănătate,

din fiecare conferinţă, pre
cum  şi de la Radio Vocea 
Speranţei, din Bucureşti, 
strada M aica Dom nului 2, 
bloc T58, scara 2, ap. 59- 
60, sector 2, cod 72223.

Diplomaţi români în vizită 
Ia Conferinţa Generală. în
u ltim a săptăm ână a lunii ia
nuarie, Departamentul Liber
tatea Religioasă şi Relaţii 
Publice şi Asociaţia Inter
naţională pentru Libertatea 
Religioasă, de la Conferinţa 
Generală, au fost gazda a pa
tru demnitari români: dr. Ne
grei, consilier special al 
preşedintelui Republicii 
R om ânia pentru sănătate, 
educaţie şi religie, asistentul 
său, dr. Grosu, dr. Anghelescu, 
secretar de stat pentru proble
me religioase, şi dr. Pop, mi
nistru consilier la Ambasada 
României în Statele Unite.

Aceşti dom ni au avut în 
tâlniri, la W ashington, cu 
lideri politici şi conducători 
religioşi. D e asemenea, au 
avut ocazia să cunoască mai 
m ult despre credinţa noas
tră, participând la serviciile 
divine de la biserica adven
tistă Spencerville, precum  şi 
cu ocazia vizitelor la spi
talele W ashington A dven
tist şi Shady Grove şi în 
întrevederile cu conducăto
rii Bisericii Adventiste, la 
Conferinţa Generală.

Rugaţi-vă pentru conducă
torii României, care caută să 
înţeleagă mai bine şi să pro
m oveze într-o m ăsură mai 
m are libertatea religioasă.

Buletinul preşedintelui Conferin
ţei Generale, 2 februarie 1998

Creştere m asivă a Bise
ricii Adventiste în M exic.
In ceea ce Biserica A dven
tistă num eşte un  „Festival 
al botezurilor", au fost 
botezaţi peste 7.000 de noi 
m em bri în  M exic, în ultima 
parte a lunii ianuarie. Se cu
vine să-i amintim  în mod 
special pe cei 3.000 care s-au 
alăturat bisericii în regiunea 
Chiapas, în care au avut loc 
lupte civile şi omoruri, în  u l
tim ele luni. M ai mulţi ad
ventişti şi-au pierdut viaţa

pentru că au refuzat să se 
alăture unui grup înarmat, de 
luptători de gherilă.

Cea mai mare parte a 
noilor m embri se alătură 
bisericii în  sudul ţării. Pe 24 
ianuarie, au fost botezate 
mai m ult de 2.400 de per
soane la Chetumal şi alte 
1.100 la Villa Hermosa, 
Statul Chiapas. La Ta- 
puchilla, au fost botezate 
peste 1.900 de persoane. în  
săptămâna următoare, 
numărul celor botezaţi la 
Veracruz şi la Posa R ica s-a 
ridicat la peste 1.400.

„A m  fost adânc mişcaţi 
de mărturia extraordinară a 
mem brilor noştri, care le îm 
părtăşesc altora credinţa lor. 
Aceasta se datorează în  cea 
mai m are m ăsură faptului că 
pastorii îi inspiră pe mem
brii bisericii să le prezinte 
Evanghelia vecinilor lor. 
Creşterea este la ordinea 
zilei pentru adventiştii m exi
cani" , spune fratele Ralph 
Thompson, secretarul execu
tiv al Conferinţei Generale a 
Bisericii Adventiste.

La ceremoniile de botez 
din Mexico, la care a partici
pat fratele Robert Folkenberg, 
preşedintele Conferinţei Gene
rale, pe 13 şi 14 februarie, s-au 
alăturat bisericii alţi 840 de 
membri. La serviciul divin 
de pe 14 februarie, stadionul a 
fost plin la întreaga sa capa
citate, de 17.000 de locuri.

Biserica A dventistă din 
M exic num ără în prezent 
peste 500.000 de membri.

ANN Bulletin, Adventist News 
NetWork, 17 februarie 1998

Prim ul conducător ad
ventist străin care predică  
într-o biserică din Beijing  
după zeci de ani. Primul 
conducător de naţionalitate 
străină al Bisericii Adventiste, 
căruia i s-a permis să predice 
după zeci de ani, a vorbit în 
biserica centrală din Beijing, 
China, pe 28 februarie.

Dr. Jan Paulsen, de 
naţionalitate norvegiană, 
este vicepreşedinte general 
al Bisericii A dventiste de 
Z iua a Şaptea. „A m  fost pur 
şi simplu încântat pentru că

am avut această ocazie să 
vorbesc", a spus el. „Peste 
800 de persoane, între care 
mulţi tineri, au fost prezente 
în b iserică. N um ărul m em 
b rilo r bisericii s-a dublat în 
ultimii patru ani şi se aşteap
tă ca, până la sfârşitul anului
1998, să depăşească 1.000."

B iserica Adventistă, ca 
toate celelalte organizaţii re
ligioase, nu are statul legal 
aparte în China. Cu toate 
acestea, peste 230.000 de per
soane se declară adventiste.

ANN Bulletin, Adventist News 
NetWork, 10 martie 1998

B iserica  sărbătoreşte  
succesu l „M işcării celor
1.000 de m isionari“ . La
doar cinci ani de la inaugu 
ra rea  acestui program  în 
F ilip ine, pe un teren defrişat, 
„M işcarea  celor 1.000 de 
m isionari" şi-a atins cel 
m ai im portan t scop.

Pe 7 martie, conducători 
ai Bisericii Adventiste din 
F ilipine şi de la Conferinţa 
Generală s-au întâlnit pentru 
a participa la cea mai recentă 
festivitate de absolvire, după 
care încă 68 de misionari tineri 
vor lucra în cadrul acestui pro
gram. Finanţat de conducerea 
locală a bisericii, program ul 
a avut un succes rapid, peste
1.000 de voluntari adventişti 
tineri oferindu-se să lucreze 
în cadrul acestui plan.

„D e  trei ori pe an, alţi mi
sionari tineri pleacă, oferin
du-se să lucreze pentru Dom
nul un an din viaţa lor", spune 
fratele Jan Paulsen, vicepre
şedinte al Conferinţei Genera
le. „Contribuţia lor îmi în ti
păreşte în  minte faptul că 
încheierea lucrării E van
gheliei aparţine tinerilor."

De la inaugurarea progra
mului, în 1993, cei peste 1.000 
de voluntari tineri au fost tri
mişi doi câte doi în regiuni în 
care biserica încă nu a lucrat, 
în  această perioadă, 10.800 
persoane s-au alăturat Bisericii 
Adventiste ca rezultat al ac
tivităţilor lor şi au fost în 
fiinţate peste 140 de biserici.

ANN Bulletin, Adventist News 
Network, 10 martie 1998
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